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Visca la mare de Déu!
Les festes patronals de setembre van tenir una participació 
elevada i van destacar pel 40é aniversari de la Comissió de 
Penyes que ho va celebrar amb diversos esdeveniments

LA sUpERfíCIE pER A LA 
pRàCTICA EspORTIVA Es 
TRIpLICA En VUIT Anys

12L’ORGUE ROmànTIC DE 
L’EsGLésIA ARXIpREsTAL 
RECUpERA L’EspLEnDOR

22

L’Ajuntament farà un pas més en el ca-
mí cap a un nou model productiu ba-
sat en la ciència i la innovació amb un 
organisme que aglutinarà els princi-
pals actors de l’ecosistema innovador.

Vila-real impulsa la 
creació de l’Agència 
Local d’Innovació

Les obres del Gran Casino i 
el Teatre Tagoba arranquen 
amb 1,5 milions d’Europa
La rehabilitació d’aquests dos immobles històrics 
dotarà la ciutat de nous espais culturals i de serveis

El cofinançament del Programa Operatiu Feder de la 
Unió Europea permet engegar el treball de restauració

El mercat Central 
es reinventa com 
a gastromercat

Economia ha dissenyat 
un pla d’acció per a rellançar 
aquest espai, tot apostant per 
un model que atraga un públic 
més ampli amb un servei de ca-
feteria amb terrassa, àrea de de-
gustació i programació d’oci.

U

L’arrufatina, la 
mandarina més 
arrelada a la ciutat

El president del Comité 
de Cítrics, Manuel Arrufat; i 
l’alcalde, José Benlloch, amfi-
trions d’una trobada informal 
de pesos pesats del sector citrí-
cola que serveix per a fer un 
repàs del passat, present i rep-
tes de futur de la taronja.

U

més control contra 
els voluminosos 
deixats als carrers

V i l a - r e a l  p e r s e g u i r à 
l’abocament d’aquests objec-
tes amb més accions informa-
tives i actuació policial per a 
localitzar els autors i sancio-
nar aquest comportament.

U

Compte enrere 
per a eliminar 
l’EDAR de Vora Riu

L’antiga depuradora de Vo-
ra Riu deixarà de funcionar 
en els pròxims mesos. Ja ha 
eixit a licitació el projecte de 
connexió amb la depuradora 
d’Almassora amb un import 
de 2,8 milions d’euros.

U



2 Crònica de Vila-real
OCTUBRE DE 2019Actualitat

tema del mes

Arranquen les obres per a recuperar 
el Gran Casino i el Teatre Tagoba
Vila-real inverteix 1,5 milions de fons europeus per a rehabilitar aquests dos immobles com a espais culturals i de serveis a la ciutadania

La rehabilitació del Gran 
Casino i el Teatre Tagoba, 
a través dels fons del Pro-
grama Operatiu Feder de 

la Unió Europea, dotarà la ciu-
tat de dos nous espais culturals i 
de serveis. Una inversió de quasi 
1,5 milions d’euros, cofinança-
da amb ajudes europees, que ha 
presentat l’alcalde de Vila-real, 
José Benlloch, acompanyat pel 
regidor de Territori, Emilio M. 
Obiol, tècnics municipals i re-
presentants de les empreses ad-
judicatàries de les obres.

La intervenció en aquest con-
junt arquitectònic, que data de 
1910 i que està situat en ple cen-
tre històric de la ciutat, al carrer 
Major, s’ha dividit en dos pro-
jectes. D’una banda, la restau-
ració del Gran Casino ha sigut 
adjudicada per 490.000 euros a 
l’empresa Arimca. D’altra ban-
da, la rehabilitació del Teatre 
Tagoba, l’executarà l’empresa 
Cydemir-Patrimonio Inteligente 
per 911.000 euros.

ADQUISICIÓ DE L’IMMOBLE
Aquestes actuacions són possi-
bles, segons a destacat l’alcalde, 
gràcies que el 2015 «des de l’equip 
de govern van iniciar les negocia-
cions amb la família Font de Mo-
ra i vam tancar l’adquisició de 
l’immoble a pagar en cinc anua-
litats, sense interessos i sense 
haver de recórrer a un préstec 
o hipoteca, aprofitant una opor-
tunitat històrica per a adquirir 
patrimoni municipal». 

Benlloch, que ha mostrat ex-
pressament el seu agraïment a 
la família Font de Mora, ha dit 
sentir-se «orgullós i content per 
haver optat per aquesta com-
pra», ja que «per primera vegada 
en la història, Vila-real ha pogut 
optar a ajudes europees per a la 
rehabilitació de patrimoni his-
tòric».

Respecte als usos que tindran 
tots dos edificis, Benlloch ha re-
calcat que «el Gran Casino no 
serà el meu despatx, per a dis-
gust del senyor Héctor Folga-
do, perquè a mi el PP ja em va 
deixar un despatx, quasi a estre-
nar, a l’Ajuntament, que no van 
pagar, amb una obra que va fer 
Piaf, l’empresa del cas Gürtel, 
que està denunciada per les fac-
tures falses». Així, l’alcalde ha 
incidit que «el Gran Casino serà 
un centre de prestació de serveis 
administratius i culturals, i de 
moment s’actuarà en la planta 
baixa i es deixarà per a més en-
davant l’adequació del primer i 

Representants de les empreses adjudicatàries i els responsables municipals van presentar els detalls de les actuacions previstes a ambdós immobles.

El Gran Casino albErGarà 
l’ofiCina d’atEnCió i tràmits, 
turismE i la Junta dE fEstEs 

U Els treballs en el Gran Casino se centren en 
substituir la coberta, restaurar la façana i 
adequar la planta baixa, on s’instal·laran 
serveis administratius i culturals com 
l’oficina d’Atenció i Tràmits, que ara 

està en la planta baixa de l’ajuntament; 
la Regidoria de Turisme o la Junta de 
Festes. El projecte per al Teatre Tagoba 
té com a principal objectiu recuperar 
l’aspecte original d’aquesta sala d’actes 

de principis del segle XX, «amb les 
mesures de seguretat i accessibilitat 
que estableix la llei i permet la connexió 
entre tots dos immobles confrontants», 
va explicar Obiol.
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Vila-real ultima la rehabilitació de la torre 
Motxa amb un pressupost de 48.000 €
L’objectiu és restaurar les vuit cares de la construcció que es troben en una situació de deteriorament important

E l consistori treballa en el 
projecte de rehabilitació 
de la torre Motxa, un dels 
escassos vestigis que en-

cara es conserven de la muralla 
medieval. L’actuació prevista a 
aquest element arquitectònic 
compta amb un pressupost de 
47.768 euros (IVA inclòs). En 
concret, la intervenció té per ob-
jectiu restaurar les vuit cares de 
l’edifici que, en l’actualitat, es 
troben en un estat de deteriora-
ment important.

El regidor de Territori, Emilio 
Obiol, assegura que insistirà da-
vant els responsables autonòmics 
per a poder habilitar, almenys, 
una escala de les denominades 

La torre Motxa, un dels escassos vestigis que encara es conserven de la muralla medieval a la ciutat i la rehabilitació té un pressupost de 48.000 euros.
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llarga, poden deteriorar-la», asse-
vera el regidor de Territori. L’edil 
avança que es preveu que els tre-
balls arranquen en breu, estaran 
a càrrec d’una empresa local espe-
cialitzada i duraran dos mesos.

intErior
Amb tot no es podrà completar 
la iniciativa que continua defen-
sant Obiol, en el sentit de fer visi-
table per a finalitats acadèmiques 
l’interior i el terrat de la torre Mo-
txa. La raó no és una altra que la 
negativa de la Direcció General 
de Cultura i Patrimoni --depen-
dent de la Conselleria d’Educació, 
Cultura i Esport que encapçala 
Vicent Marzà-- a permetre l’accés 

de persones a aquest immoble de 
l’avinguda de Pius XII i que és Bé 
d’Interés Cultural (BIC).

La idea del consistori era habi-
litar una escala per darrere de la 
torre, aprofitant l’espai existent 
entre aquesta i l’edifici que es 
va construir en els anys setanta, 
«però Patrimoni no ens autoritza 
a fer-ho», lamenta l’edil.

No és la primera vegada que el 
Consell diu «no» a la torre Motxa. 
L’any 2013, amb la Generalitat 
en mans del PP, ja es va denegar 
una ajuda a la qual va concórrer 
el consistori dins de la convoca-
tòria per a la conservació i pro-
tecció d’immobles del patrimoni 
cultural.

 El consistori planteja 
instal·lar un sistema 
d’accés a la part 
superior per a eliminar 
les males herbes 

U

de gat, que seria extensible i a 
la qual només es podria accedir 
obrint les reixes que protegeixen 
la part posterior de la torre Mo-
txa. «Aquesta permetria, almenys, 
poder pujar fins a dalt per a po-
der eliminar les males herbes que 
creixen en la superfície i que, a la 

Més dadEs

taGoBa: Les actuacions que 
s’han de realitzar en la coberta es 
basen en la reparació o substitució 
dels elements danyats per a donar 
resistència estructural, aïllament 
i impermeabilització que també  
optimitze l’energia. A més, es retira-
ran els elements afegits al llarg dels 
anys, fruit de reparacions aïllades 
com és la zona amb cobertura de 
formigó sobre les teules. La subs-
titució de la claraboia, l’eliminació 
de tots els elements impropis exis-
tents i la dotació dels necessaris per 
a l’evacuació d’aigua. A la façana es 
retiraran tots els elements que tren-
quen amb l’estètica com el cable-
jat, reixes o elements d’il·luminació 
sense ús. Posteriorment, es nete-
jarà i renovarà el revestiment i se 
substituiran la fusteria, els vidres 
i la serralleria exterior. L’interior és 
l’actuació de major envergadura. 
S’ha d’actuar en tots els elements 
de l’acabat, adequar la distribució 
d’espais i dotar d’equipaments i 
instal·lacions per a funcionar. 

Gran Casino: En la coberta 
s’eliminaran els afegits posteriors 
que servien com a pegats per a les 
deficiències que presentava, es reha-
bilitaran o substituiran els elements 
estructurals i de cobertura danyats 
i es dotarà d’impermeabilització i 
aïllament. En la planta baixa es de-
molirà l’entresolat, executat en el 
seu moment per l’entitat bancària. 
Es crearan lavabos accessibles per 
a tots dos sexes, es retirarà el pavi-
ment sobreposat sobre l’original, 
se sanejaran paraments verticals 
i se substituiran fusteries i vidres 
de la façana principal. S’analitzarà 
l’estructura i es realitzaran treballs 
de restauració i conservació. Final-
ment, es dotarà de les instal·lacions 
necessàries per al desenvolupa-
ment de l’activitat prevista. S’han de 
respectar les normes d’intervenció, 
en tractar-se d’un bé amb impor-
tància patrimonial i històrica. Es 
tracta de proporcionar les condicio-
ns d’habitabilitat, confort, higiene, 
accessibilitat o eficiència.

U

U

Algunes millores 
previstes

segon pis, ja que quan no tens 
molts diners per a una obra, el 
primer que cal escometre és la 
coberta». En aquest cas, és ne-
cessari substituir gran part del 
sostre del Gran Casino per la 
presència d’amiant en la urali-
ta que recobreix l’edifici.

L’edil de Territori, Emilio M. 
Obiol, ha incidit en la impor-
tància d’haver aconseguit els 
fons europeus per a restaurar 
aquest patrimoni i especial-
ment ha destacat el Teatre Ta-
goba, que tindrà una capacitat 
per a unes 200 persones, «es 
convertirà en un teatre únic, 
ja que recuperarà la seua apa-
rença original, dels famosos 
anys vint, es restituiran les 
llotges laterals que ara estan 
tapiades». A més, també es 
millorarà i ampliarà l’actual 
accés al teatre, des del carrer 
d’Insa, per a garantir la segu-
retat i l’accessibilitat.

territori revisa el projecte de rehabilitació de l’alberg
El departament d’Urbanisme ha 
hagut de realitzar alguns ajustos 
en el projecte de rehabilitació de 
l’Alberg Municipal de l’ermita 
de la Mare de Déu de Gràcia, les 
obres del qual van començar en 
el mes de març passat, per a adap-
tar l’actuació a les condicions 
reals de l’edifici i altres circums-
tàncies sobrevingudes, com l’ús 
de materials artesanals que recla-
men mà d’obra especialitzada. El 
modificat, que no afecta ni a la 
superfície ni al pressupost inicial 
de l’obra, suposarà prescindir en 
aquesta primera fase del menja-
dor envidrat previst inicialment i 
centrar la inversió en l’adequació 
energètica i el reforç d’elements 
estructurals per a garantir el bon 
estat de l’edifici, datat en els anys 
30 del segle passat. 

«L’Alberg Municipal és un edi-
fici molt antic i, com en totes les 
cases velles, quan comences a 
obrar apareixen problemes que 
no podies preveure per enda-
vant. Per això, hem considerat 
prioritari actuar sobre aquests 
problemes, que afecten la segure-
tat i també a l’eficiència energèti-
ca de l’edifici, abans d’escometre 
un altre tipus d’obres», assenya-
la el regidor de Territori, Emilio 
M. Obiol. «És una llàstima que en 
aquests moments  no puguem do-
tar l’Alberg de la vidriera que ens 
hauria agradat i que suposava 
una actuació d’integració pai-
satgística a l’entorn del Termet 
molt interessant, però, com sol 
dir-se, no podem començar la ca-
sa per la teulada i ara, el primer, 
és actuar en altres elements de 

l’immoble com la reparació del 
balcó, que està en molt mal estat, 
o la substitució de tota la fusteria 
exterior», assenyala l’edil. 

A aquests inconvenients de-
rivats de l’estat de l’immoble, 
s’afegeixen altres circumstàncies 
imprevistes de caràcter econò-
mic. En concret, el projecte inicial 
contemplava voltes paredades de 
rajola i l’ús de fusta de mobila 
vella, d’acord amb l’entorn en el 
qual s’insereix l’edifici. Materials 
que, tal com assenyala l’informe 
de l’arquitecte municipal, preci-
sen de la intervenció d’oficis arte-
sanals, amb mà d’obra especialit-
zada, la col·locació dels quals, pel 
repunt en la demanda privada, 
s’ha encarit notablement, a més 
de les dificultats de contractació 
de professionals. 

«Per tots aquests motius, re-
sulta necessari modificar el pro-
jecte inicial, de manera que la 
inversió inicialment prevista en 
aquests materials específics o 
en l’envidrat del menjador exte-
rior es redistribueixen en altres 
actuacions més necessàries en 
aquests moments en l’objectiu 
que perseguim, que és la millo-
ra d’usos i l’eficiència energètica 
de l’Alberg, a través de la seua 
rehabilitació i modernització», 
indica Obiol. «Aquest equip de 
govern sempre s’ha caracteritzat 
per ser ambiciòs però realista. I, 
en aquest moment, el que toca és 
garantir el bon estat de l’edifici 
i la seua eficiència energètica», 
conclou. El projecte, finançat pel 
Pla 135-2 de la Diputació, té un 
pressupost de 166.000 euros.



El Mercat Central es reconvertirà en un 
gastromercat per a dinamitzar el servei
Entre les mesures estan la d’incloure un servei de cafeteria amb terrassa, àrea de degustació i programació d’oci

L a Regidoria d’Economia ha 
traçat un pla d’acció per a 
rellançar el Mercat Cen-
tral, tot apostant per un 

model de gastromercat amb una 
oferta que atraga un públic més 
ampli. El regidor responsable de 
l’àrea, Xus Madrigal, ha presen-
tat la bateria de mesures que in-
clou la licitació dels llocs vacants 
amb importants novetats com la 
inclusió d’un servei de cafeteria 
amb terrassa a la nova plaça de 
Colom.

Madrigal ha detallat que el 
principal objectiu és «canviar la 
dinàmica del Mercat Central» i 
aconseguir la plena ocupació de 
les parades, ja que en l’actualitat 
només estan obertes cinc de les 
onze que hi ha en total. L’edil 
ha reconegut que en els últims 
anys l’equip de govern «ha inten-
tat buscar noves fórmules» però 
«fins ara no hem aconseguit re-
generar aquest espai». Per això, 
ara s’ha decidit apostar per un 
model «més sostenible i per a ge-
neracions diferents», encara que 
«sempre tenint clar que la finali-
tat principal és la venda del pro-
ducte de proveïment».

La principal novetat és que 
es licitarà el servei de cafete-
ria que «ens permetrà servir i 
cuinar els productes que estan 
a la venda al Mercat Central i 
que dotarà d’activitat la nova 
plaça de Colom», explica. De 
fet, l’Ajuntament té previst pro-
moure activitats lúdiques i pro-
gramació musical en aquest es-
pai com a oferta complementària 
a la gastronòmica. Així mateix, 
Madrigal ha detallat que també 

El principal objectiu és canviar la dinàmica del Mercat Central i aconseguir la plena ocupació de les parades.

actual del Mercat Central. A 
més, l’objectiu és també ampliar 
l’horari actual d’obertura del re-
cinte, especialment els divendres 
a la vesprada per a «adaptar-nos a 
les necessitats del públic més jo-
ve», incideix Xus Madrigal.

La licitació de les pliques es 
realitzarà en breu ja que la Re-
gidoria d’Economia preveu que 
les parades i el servei de cafeteria 
puguen estar adjudicats de cara 
a la campanya de Nadal.

es preveu habilitar una zona amb 
suports o taules altes perquè els 
clients pugen consumir els pro-
ductes que hagen adquirit en les 
parades.

aCCions a L’ExtErior
Millorar la imatge exterior del re-
cinte i eliminar els contenidors 
soterrats que en l’actualitat són 
una barrera d’accés a l’entorn 
del Mercat Central són uns altres 
dels objectius que s’ha marcat la 

Regidoria d’Economia. De la ma-
teixa manera, s’estudia aplicar 
un sistema de regulació horària 
en el pàrquing subterrani situat 
sota l’edifici del Mercat perquè 
«hi haja una major rotació» i 
d’aquesta manera oferir més fa-
cilitats d’aparcament als clients.

Respecte als productes que s’hi 
podran comercialitzar, «hauran 
de ser consumibles», i es valora-
ran aquelles propostes que con-
tribuïsquen a ampliar l’oferta 
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EL PP LaMEnta quE LEs 
PoLítiquEs d’agriCuLtura 
sEguisquEn En Punt Mort

El regidor del Partit Popu-
lar, Carlos Gil, ha denunciat el 
mal estat en què es troben els 
camins rurals i les polítiques 
a favor de l’agricultura. Gil va 
recordar l’anunci d’una inver-
sió de 700.000 euros per a re-
parar camins, «però, sis mesos 
després, veiem que només hi 
ha una partida de 277.400, 
dels quals no s’ha executat ni 
un euro» fet que evidència que 
«des de desembre no s’ha arre-
glat ni un metre».

U

breus

CoMProMís rEitEra La 
nECEssitat quE L’Eoi tinga 
un EdifiCi ProPi a La buC

Compromís reitera la ne-
cessitat que l’Ajuntament, 
presidit per l’alcalde, José Ben-
lloch, signe el conveni per a la 
cessió de la Biblioteca Univer-
sitària del Coneixement (BUC), 
tal com va prometre, per a la 
instal·lació de l’Escola Oficial 
d’Idiomes (EOI) Plana Baixa, 
que dona cobertura a alumnes 
de tota la comarca. L’EOI Pla-
na Baixa fou creada al mes de 
setembre de 2018 per decret.

U

Cs dEMana MiLLorar EL 
MantEniMEnt dELs EsPais 
EsPortius MuniCiPaLs

El portaveu de Ciutadans 
(Cs), Domingo Vicent, ha de-
manat «un manteniment 
millor i més regular de les 
instal·lacions esportives de la 
localitat», ja que assegura que 
és un assumpte que genera 
«malestar en molts clubs». Com 
a exemple, «les goteres del Cen-
tre de Tecnificació o l’abandó 
de la Fundació Flors».

U

La GeneraLitat reconeix 
eL comissari principaL amb La 
medaLLa d’or aL mèrit poLiciaL

U

El comissari principal, cap de la Policia 
Local, José Ramón Nieto, ha estat 
reconegut per la seua trajectòria 
professional amb la Condecoració d’Or 
de la Generalitat al Mèrit Policial. La 
distinció li ha estat atorgada en l’acte 
institucional del Dia de la Policia de 
la Generalitat, celebrat al Monestir 
de Sant Miquel dels Reis i presidit 
per la consellera de Justícia, Interior 
i  Administració Pública, Gabriela 
Bravo. L’alcalde, José Benlloch, i la 
regidora de Seguretat Ciutadana, Silvia 
Gómez, han acompanyat el comissari 
principal de la Policia Local de Vila-
real en aquest acte, amb el qual es 
reconeix la professionalitat, entrega, 
rigor i exemplaritat amb què Nieto ha 
desenvolupat la seua tasca en benefici 
de la societat al llarg de tota la seua 
trajectòria. En total es van lliurar 25 
medalles d’or, 72 d’argent, tres de 
bronze (dos d’elles amb distintiu blau) i 
vuit diplomes per serveis destacats.



Benlloch compra 5 pisos puente y ofrece 
ayuda al Consell para ampliar la red
El alcalde y el conseller Rubén Dalmau abordan temas referentes a vivienda y estudian nuevas vías de colaboración

E l alcalde, José Benlloch, 
se ha reunido con el vi-
cepresidente segundo de 
la Generalitat y conseller 

de Vivienda y Arquitectura Bio-
climática, Rubén Martínez Dal-
mau, para estudiar nuevas vías 
de colaboración con el objetivo 
de ampliar el parque público de 
vivienda en la ciudad y solucio-
nar la problemática habitacional 
que existe en el municipio.

El primer edil ha anunciado 
que «finalmente, pese a las trabas 
que ha tenido el consistorio para 
adquirir viviendas para el parque 
público, por todas las dificulta-
des que la legislación del Gobier-
no del Partido Popular puso a la 
autonomía local, hemos logrado 
una fórmula para adquirir cinco 
viviendas puente que darán res-
puesta a las situaciones de mayor 
emergencia». 

Según el alcalde, la compra de 
estas cinco viviendas se formali-
zará en breve y serán los prime-
ros inmuebles que pasen a for-
mar parte del primer parque pú-
blico de vivienda municipal.

El equipo de gobierno decidió 
crear una bolsa de viviendas so-
ciales para la que se asignaron 
250.000 euros en el presupuesto 
del 2019 y se incrementó pos-
teriormente con otros 35.000 
euros. El primer edil explica que 
la filosofía que basa la adquisi-
ción de estos pisos «prioriza los 
acuerdos que se puedan alcanzar 
con entidades con las que se cola-
bora desde el consistorio y, a po-
der ser, sin ánimo de lucro». Los 
pisos se distribuyen por diferen-
tes zonas de la ciudad para facili-
tar la proximidad de sus morado-
res a sus anteriores domicilios.

Además, Benlloch ha plantea-
do al conseller Martínez Dalmau 
otras propuestas como poner a 

la ciudad, en especial también 
en tema de vivienda». Además 
de resaltar la «importancia» de 
Vila-real como segunda ciudad 
de la provincia, el conseller tam-
bién se ha mostrado dispuesto a 
estrechar la colaboración con el 
Ayuntamiento «para hacer real 
el derecho constitucional a la vi-
vienda». 

En este sentido, se ha referi-
do de forma especial a la necesi-
dad de «destinar viviendas a las 
emergencias habitacionales, en 
particular a aquellas derivadas 
de casos de violencia machista» 
y ha mostrado su predisposición 
a estudiar la fórmula de la cesión 
de suelo público municipal para 
promociones de vivienda de la 
Generalitat.

Dalmau visitó la ciudad en las fiestas de septiembre y junto con Benlloch, atendió a la prensa tras un acto solidario.

disposición de la Conselleria «so-
lares municipales, convenios, o 
colaboración para gestionar la 
adquisición de promociones de 
viviendas que quedaron inacaba-
das durante la crisis y que ahora 
están en manos de los bancos». 

El máximo responsable mu-
nicipal considera que se abren 
muchas oportunidades para co-
laborar con la Generalitat en es-
ta materia, por lo que ha instado 
a «ponernos en marcha y que en 
breve podamos dar resultados y 
realidades en un tema tan deli-
cado como la vivienda».

Por su parte, el vicepresidente 
segundo del Consell ha destaca-
do el «esfuerzo enorme» por par-
te del alcalde de Vila-real para 
«solucionar problemas que tiene 

La ciudad consigue, 
por primera vez en 
la historia, disponer 
de un parque de 
pisos de titularidad 
municipal 
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Economía pacta nuevos descuentos con 
la concesionaria del parking de la plaza
La Concejalía de Economía ha lle-
gado a un acuerdo con la empre-
sa concesionaria del parking sub-
terráneo de la plaza Major para 
la aplicación de importantes des-
cuentos del 20% y hasta el 47% 
en tarjetas monedero y un 88% 
del coste en el caso de los vales 
descuento de los comercios. La 
empresa, APK2, mantiene tam-
bién los 30 primeros minutos 
gratuitos por la mañana y la tari-
fa plana para las tardes (de 15.00 
a 8.00 h) y los días de mercado, 
que se incrementa ligeramente 
desde 2,50 a los 3,05 euros.

«Después de alcanzar un acuer-
do con la concesionaria el pasado 
mes de abril para que devolviera 

la tarifa plana a los 2,50 euros 
tras una subida unilateral y ante 
la necesidad de la empresa de ac-
tualizar ahora los precios, hemos 
negociado importantes descuen-
tos que van a beneficiar a diferen-
tes colectivos y a la población en 
general. De esta manera, se com-
pensa también la actualización 
de la tarifa plana, tras casi ocho 
años sin revisarse», valora el edil 
de Economía, Xus Madrigal. 

La principal novedad es la in-
troducción de las tarjetas mone-
dero recargables, con cantidades 
de entre 5 y 50 horas que se van 
descontando a medida que se 
consumen y descuentos de hasta 
el 47%. «A estas posibilidades se 

suman diferentes tipos de abo-
nos, para comercios o también 
para personal del Ayuntamiento, 
con hasta un 20% de descuento 
y también vales descuento para 
que los comercios puedan repar-
tir entre sus clientes, una opción 
que hemos acordado también 
con Ucovi y que puede resultar 
muy interesante para impulsar 
las ventas en los establecimien-
tos de la zona», argumenta Ma-
drigal. En concreto, los comer-
cios dispondrán de 3.000 vales 
de descuento, con los cuales los 
clientes apenas pagarán 0,33 
euros por hora de estacionamien-
to (descuento del 88% sobre la ta-
rifa vigente).

Aplazan proyectos por 
170.000 € para cumplir con 
el pago al funcionariado
El alcalde, José Benlloch, ha 
anunciado un ajuste presupues-
tario para hacer frente a los re-
trasos en el pago de horas extra, 
productividad y ayudas sociales 
a los funcionarios, a causa de 
las dificultades económicas del 
consistorio al cierre de 2019 por 
el aumento de gastos en la reco-
gida de residuos; el capítulo de 
Personal por la contratación de 
trabajadores en departamen-
tos como Servicios Sociales y la 
actualización de salarios de los 
funcionarios; y el pago de inte-
reses de sentencias derivadas de 

la etapa del PP.
En la actualidad, el consis-

torio adeuda cerca de 500.000 
euros en este concepto, de los 
que unos 177.000 correspon-
den a horas extra desde octu-
bre de 2018; 220.000 euros a la 
productividad desde el mes de 
marzo y 25.000 euros a ayudas 
sociales. El pago supone pos-
poner para 2020 proyectos co-
mo la apertura de la piscina de 
Aquaesport (40.000 €) y la ins-
talación de juegos infantiles de 
grandes dimensiones en el jar-
dín de Jaume I (125.000 euros).

Subvención de 
81.779 € para la 
contratación de 
mayores de 30
Vila-real ha logrado financia-
ción para un nuevo plan de 
empleo con el que podrá con-
tratar por un plazo de seis me-
ses a ocho personas mayores 
de 30 años en situación de des-
empleo. Se trata de una convo-
catoria del programa Emcorp, 
lanzada por el Servicio Valen-
ciano de Empleo y Formación-
LABORA, en la que Vila-real ha 
obtenido una aportación de 
81.779,78 euros de la adminis-
tración autonómica.

Gracias a esta subvención, se 
procederá a la contratación de 
ocho personas por un período 
de seis meses en trabajos de 
apoyo a los servicios munici-
pales. En concreto serán un 
administrativo, dos oficiales y 
cinco peones, tal y como apun-
tan desde la Concejalía de Eco-
nomía, que dirige el edil Xus 
Madrigal.

Según las bases de la convo-
catoria, Espai Labora se encar-
gará de realizar la preselección 
por lo que no es necesario for-
malizar solicitud aunque sí es 
conveniente que los interesa-
dos en optar a alguna de estas 
plazas revisen las ocupaciones 
en las que están inscritos co-
mo demandantes de empleo 
para asegurarse de que coin-
ciden con las siguientes: admi-
nistrativos en general (código 
43091029); oficiales instala-
dores electricistas (75101033); 
oficiales de obra-albañiles 
(71211015); y peones de obras 
públicas (96011029).

Los seleccionados serán re-
queridos a través del teléfono 
que consta en su demanda de 
empleo y deberán aportar la 
documentación que se les so-
licitará para la baremación. La 
contratación de las personas 
beneficiarias está prevista para 
el 15 de noviembre de 2019.
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La arrufatina, una variedad de 
clemenules con esencia de Vila-real
Representantes de diferentes sectores del mundo de la citricultura se reúnen en la ciudad

Arrufat y Benlloch actuaron de anfitriones en un encuentro informal con responsables de entidades del sector.

Fue a finales de la década 
de los 60 del siglo pasado 
cuando se descubrió una 
nueva variedad de cleme-

nules que llegaba unas semanas 
antes que la de origen. La arru-
fatina, cuyo desarrollo e inves-
tigación del Institut Valencià 
d’Investigacions Agràries (IVIA) 
se ha centrado en Vila-real. Ma-
nuel Arrufat, descendiente de 
Eliseo Arrufat Renau y presiden-
te del Comité de Gestión de Cítri-
cos, explica que detectaron una 
rama y tras seguirla varios años 
se dieron cuenta que llegaba a 
su punto unos 15 o 20 días antes 
que la clemenules y fue entonces 
cuando plantaron varias decenas 
de árboles. 

Con el nacimiento de una nue-
va variedad, padecieron el hurto 
de algunos brotes “porque cuan-
do salía una nueva se robaba para 
ver si sacaban más dinero” pero 
en algunos de los terrenos que se 
plantó sufrió la afección del virus 
de la tristeza. Un tipo de manda-
rina de buen tamaño y calidad 
que tiene buena promoción inter-
nacional pero quizá falta «darla 
a conocer a la gente de aquí que 
desconoce su existencia».

La arrufatina fue protagonista 
de un encuentro informal que sir-
vió para recordar el pasado, pre-
sente y futuro del sector citrícola 
se analizaron en la finca la Pate-
ra de Vila-real, perteneciente a la 
familia Arrufat, históricamente y 

todavía vinculada al negocio na-
ranjero. El presidente del Comi-
té de Gestión de Cítricos ejerció 
junto al alcalde de Vila-real, Jo-
sé Benlloch, de anfitrión de una 
paella a la que asistieron varios 
pesos pesados del sector, como el 
presidente de la patronal Asociex, 
Jorge García, Marcos Gual (Bagú), 
Javier Usó (Frutinter) o Vicent 
Ortells (Real Export), entre otros 
responsables empresariales. Tam-
bién estuvieron el secretario auto-
nómico de Agricultura, Francisco 
Rodríguez Mulero; y el director 
general, Roger Llanes. 

Benlloch destacó que este epi-
sodio histórico debe servir «como 
ejemplo de la reinvención que 
necesita el sector».

Licitan la conexión de 
la EDAR Vora Riu con la 
depuradora de Almassora
La antigua depuradora de Vora 
Riu dejará de funcionar en los 
próximos meses. La Entidad Pú-
blica de Saneamiento de Aguas 
Residuales (EPSAR) de la Genera-
litat acaba de sacar a licitación 
el proyecto de conexión con la 
depuradora de Almassora que, 
con un importe de 2,8 millones 
de euros, permitirá dar una 
solución definitiva a una es-
tación obsoleta, insuficiente y 
con repercusiones ambientales 
importantes. La licitación llega 
tras el acuerdo alcanzado entre 
la EPSAR, Vila-real y Almassora 
con un proyecto que garantiza 
el correcto tratamiento de las 
aguas residuales de Vila-real pa-
ra el presente y para el futuro.

«La supresión de la antigua 
EDAR de Vora Riu y la conexión 
con la depuradora de Almasso-
ra es uno de los proyectos más 
importantes y ambientalmente 
relevantes que se van a acome-
ter en Vila-real en los próximos 
años. Con la canalización, am-
bas ciudades tenemos garanti-

zado el correcto tratamiento 
de las aguas residuales y des-
aparece una depuradora abso-
lutamente obsoleta que ha sido 
fuente constante de controver-
sia y de problemas ambienta-
les, políticos y económicos», 
valora el concejal de Territorio, 
Emilio M. Obiol. De hecho, las 
malas condiciones de la vieja 
EDAR de Vila-real han supues-
to pagar 90.000 euros anuales 
por canon de vertidos.

La depuradora de Vora Riu se 
construyó en 1978, hace ya más 
de 40 años. «Desde entonces, en 
nuestro entorno se han cons-
truido otras dos estaciones; la 
mancomunada de Onda, Be-
txí, Vila-real y les Alqueries en 
1995 y, cuatro años después, la 
de Almassora, mucho más mo-
derna, avanzada y con capaci-
dad suficiente para garantizar 
el correcto tratamiento de las 
aguas en ambos municipios 
tanto en la actualidad como en 
los posibles crecimientos futu-
ros», destaca el edil.

Vista aérea de la depuradora Vora Riu que se construyó en 1978.

Los Presupuestos Participativos del 2020 
darán voz al Consell de Xiquets i Xiquetes 
El Ayuntamiento activará la ma-
quinaria de los Presupuestos Par-
ticipativos este mes para dar voz 
a los vecinos en la elaboración de 
las cuentas municipales de 2020. 
El calendario mantendrá la es-
tructura de las últimas ediciones 
de los Presupuestos Participati-
vos, aunque como novedad, se 
implicará también al Consell de 
Xiquets i Xiquetes.

La concejala responsable del 
área, Miriam Carava, explica que 
«el equipo de gobierno valora el 
trabajo que realiza el Consell de 
Xiquets i Xiquetes para canali-
zar las inquietudes y propuestas 
de los más jóvenes» y añade que 
«queremos que los niños y niñas Las entidades vecinales y otros colectivos de la localidad asistieron a la sesión.

tengan la posibilidad de plantear 
proyectos para los próximos Pre-
supuestos Participativos porque 
ellos también son vecinos de la 
ciudad y estamos seguros de que 
pueden aportar ideas interesan-
tes para mejorar el municipio». 

El proceso para confeccionar 
las cuentas participativas se de-
sarrollará del 14 de octubre al 17 
de noviembre y el primer paso 
será abrir la fase de recogida de 
propuestas a la ciudadanía --pue-
den participar los vecinos censa-
dos en la localidad mayores de 
16 años-- tanto por vía telemática 
como presencial, en la oficina de 
Atención y Trámites.

Tras una primera criba téc-

nica, «para confirmar que los 
proyectos son competencia del 
Ayuntamiento y son legalmente 
viables», el listado se someterá al 
debate en el Foro de Presupues-
tos Participativos, «una jornada 
de trabajo en la que se invitará 
al Consell de Participació Ciu-
tadana, al Consell de Xiquets i 
Xiquetes, y a otras asociaciones 
para que realicen sus aportacio-
nes y, junto a las propuestas de 
la primera fase, configurar la re-
lación final de proyectos que se 
someterán a votación popular», 
detalla Caravaca. Establecido el 
orden de preferencias, el proceso 
concluirá, previsiblemente, el 17 
de noviembre.
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Benlloch valora recurrir a la Audiencia 
Provincial la venta del Hostal del Rey
El Juzgado de Primera Instancia 
e Instrucción número 5 de Vila-
real ha desestimado la demanda 
de nulidad de la compraventa 
del Hostal del Rey, edificio pro-
tegido de la ciudad con carácter 
nacional, por parte de Bankia a 
un particular. 

La sentencia desestimatoria ar-
gumenta que no se ejerció el de-
recho de tanteo y retracto de ma-
nera adecuada, aunque admite la 
existencia de «dudas de derecho» 
que llevan al juez a no imponer 
las costas del proceso. Tras cono-
cer la sentencia, el alcalde, José 
Benlloch, ha requerido de los ser-
vicios jurídicos un informe, con 
el objetivo de valorar la interpo-El Hostal del Rey es uno de los edificios emblemáticos en la plaza de la Vila.

sición de recurso de apelación a 
la sentencia ante la Audiencia 
Provincial.

«Si el informe de los abogados 
determina que hay base jurídica, 
interpondremos recurso de ape-
lación ante la Audiencia Provin-
cial, con el objetivo de defender 
hasta el último momento los in-
tereses de Vila-real», valora Ben-
lloch. El alcalde recuerda que el 
Hostal del Rey es uno de los pocos 
edificios que quedan en la ciudad 
originarios de la época fundacio-
nal y que, junto a la plaza por-
ticada medieval, está protegido 
como Monumento Nacional por 
su valor histórico-artístico. 

La demanda de nulidad de la 

compraventa del Hostal del Rey 
se presentó en enero de 2018, al 
considerar el Ayuntamiento que 
la venta del inmueble por parte 
de Bankia no había tenido en 
cuenta el derecho preferencial 
del consistorio a la adquisición 
de un elemento del patrimonio 
protegido, teniendo en cuenta, 
además, que Bankia es un banco 
nacionalizado. 

Sin embargo, esto no fue así y 
Bankia formalizó el 31 de julio 
de 2017 la venta del inmueble 
protegido, pese a los requeri-
mientos del consistorio para que 
el edificio fundacional pasase a 
formar parte del patrimonio mu-
nicipal. 

El comercio local estrena su nueva 
casa en la céntrica calle Sant Roc 
La sede de Ucovi servirá para asesorar y promocionar el sector comercial local

Representes autonómicos, locales, del mundo de la fiesta y de la familia expropietaria acudieron al estreno de la sede.

E l comercio local estrena 
casa, un local céntrico en 
la calle Sant Roc adquiri-
do recientemente por el 

Ayuntamiento para incorporarse 
al patrimonio municipal y faci-
litar a la Unión del Comercio de 
Vila-real (Ucovi) una sede desde la 
que poder desarrollar su tarea de 
asesoramiento y promoción del 
sector comercial vila-realense. 

El alcalde de Vila-real, José 
Benlloch, ha inaugurado la se-
de, acompañado del conseller de 
Economía Sostenible, Sectores 
Productivos, Comercio y Traba-
jo, Rafael Climent; el presidente 
de Ucovi, Paco Arrufat, y la reina 
de las fiestas, Carmen Rubert. El 
concejal de Economía, Xus Ma-
drigal; su antecesor en el cargo, 
Xavi Ochando, y la directora de 

Internacionalización, Mª Dolores 
Parra, han asistido también al ac-
to, junto a las damas de la corte, 
autoridades, directiva de la Fun-
dación Caja Rural y comercian-
tes, así como la familia Arenós, 
propietaria de la casa hasta su 
adquisición por el consistorio.

La Casa del Comercio es un in-
mueble de tres plantas situada en 
el número 9 de la calle Sant Roc, 
junto a la iglesia Arciprestal. Su 
emplazamiento céntrico, accesi-
bilidad y amplitud es uno de los 
aspectos destacados por el alcal-
de a la hora de decidir su compra 
para el municipio, enmarcada en 
la alianza con la sociedad civil.

La organización del comercio 
local arranca en 1976 con la crea-
ción de lo que entonces se llamó 
Club de Comercio de Vila-real, 

que posteriormente, a partir de 
1977, derivó en la Federación 
de Comercio y Artesanado. Con 
más de 25 años de recorrido, la 
federación recibió en 2004 la 
Medalla de Bronce de la ciudad, 
pero unos años más tarde, como 
consecuencia de la crisis, desapa-
rece, dando paso en 2013 a la 
actual Ucovi. “Desde entonces y 
hasta ahora, el comercio local ha 
estado trabajando sin sede fija”, 
detalla Benlloch, quien ha que-
rido agradecer también a Lídia 
Arenós, propietaria del inmue-
ble, su generosidad en la venta 
para que la casa pudiera pasar al 
patrimonio municipal. 

Así, frente a los 180.000 euros 
en los que se tasó el inmueble, 
fue adquirida por 160.000 euros 
a pagar en dos años. 

Vila-real legaliza y regula 
los quioscos de las plazas de 
la Mayorazga y la Panderola

El Ayuntamiento ha aprobado 
definitivamente la modifica-
ción de las normas urbanísticas 
del Plan General de Ordenación 
Urbana (PGOU) para regular las 
instalaciones y usos compati-
bles en los jardines públicos 
del municipio. Con este trámi-
te, que ha sido ya avalado por 
el Pleno Municipal, se regulari-
za la situación de las edificacio-
nes de los parques de la Mayo-
razga y la Panderola, donde el 
anterior gobierno del Partido 
Popular autorizó instalaciones 
terciarias de bar con terraza 
pese a que, tal y como explica 
el concejal de Territorio, Emi-
lio M. Obiol, «la normativa sólo 
contemplaba quioscos».

Obiol recuerda que en jar-
dines de más de 5.000 metros 
cuadrados el PGOU sólo preveía 
las instalaciones tipo quiosco, 
de pequeño tamaño, pero «el 
PP asimiló irregularmente los 
quioscos a instalaciones ter-
ciarias comerciales», de tipolo-
gía de bar con terraza, lo que 

ha conllevado problemas en 
la gestión de dichos estableci-
mientos. De hecho, el edil de 
Territorio ha recordado que el 
PP «también asignó sin concur-
so» la concesión de estos bares, 
una situación que, con el cam-
bio de normativa, también po-
drá corregirse. 

Con la modificación del artí-
culo 264.2 de las normas urba-
nísticas del PGOU, «se alcanza 
la legalidad de las instalaciones 
y se sientan las bases para una 
futura adjudicación totalmen-
te legal de las concesiones». An-
tes del cambio de normativa, 
en los jardines públicos con su-
perficie mayor de 5.000 metros 
cuadrados se podían autorizar 
determinadas construcciones 
como quioscos y similares, así 
como instalaciones deportivas 
al aire libre. Con la modifica-
ción de las normas, desaparece 
el condicionante de superficie 
mayor de 5.000 metros cuadra-
dos y se amplían los usos e ins-
talaciones permitidos.

Imagen de la instalación en la plaza de la Mayorazga.



Vila-real investiga el abandono de 
voluminosos y multará a los autores
Fobesa colabora con las áreas de Servicios Públicos y Seguridad Ciudadana en esta acción

Este sofá, abandonado en el jardín de la plaza de l’Alguer, es de los primeros en los que se investiga la autoría.

E l Ayuntamiento, a través 
de las concejalías de Servi-
cios Públicos y Seguridad 
Ciudadana, y en colabora-

ción con la empresa Fobesa, ad-
judicataria del servicio de recogi-
da de residuos, ha iniciado una 
campaña de concienciación con 
el objetivo de atajar el problema 
del vertido de voluminosos y en-
seres en la vía pública. La princi-
pal novedad de esta iniciativa, 
que se enmarca en el plan Vila-
real + neta, es que, además de las 
acciones informativas, se reforza-
rá la vigilancia y se implicará a la 
Policía Local para la detección de 
los autores de vertidos incontro-
lados con el objeto de sancionar-
les en el marco de la Ordenanza 
de Convivencia Ciudadana.

El concejal de Servicios Públi-
cos ha insistido en que «vamos a 
hacer un esfuerzo importante pa-
ra dar información pero después 
de esto sólo quedará la acción 
sancionadora» y se hará especial 
incidencia en recordar la prohi-
bición de depositar estos enseres 
junto a los contenedores. 

La campaña contará con una 
primera acción informativa, con 
el reparto de más de 20.000 tríp-
ticos en los que se recuerdan los 
horarios para depositar residuos 
orgánicos (de 20.00 a 23.00 ho-
ras), los tipos de contenedores 
de recogida selectiva, el teléfono 
para avisar al servicio gratuito 
de recogida de voluminosos (964 
536 761), así como los datos bá-
sicos del Ecoparque, donde tam-
bién se pueden depositar estos 
enseres de forma totalmente gra-
tuita. Además, Bartolomé ha ex-
plicado que se colocarán carteles 
informativos en los contenedo-
res y un controlador ambiental 
«se desplazará de lunes a sábado 
en una furgoneta para realizar 
labores de vigilancia con el fin 
de detectar puntos de vertido 

de voluminosos». Cuando se de-
tecten enseres abandonados, los 
operarios de Fobesa «procederán 
a precintar estos voluminosos y 
se dará un periodo de tiempo an-
tes de recogerlos para que los res-
ponsables municipales puedan 
intentar localizar a los autores 
del vertido», señala el director 
general de la empresa.

A partir de ese momento, ac-
tuará la Policía Local, según ha 
avanzado la concejala de Segu-
ridad Ciudadana porque «las 
acciones incívicas se tienen que 
sancionar». Gómez ha hecho una 
llamada a la colaboración ciuda-
dana y ha recordado que la Orde-
nanza de Convivencia Ciudada-
na contempla sanciones de hasta 
3.000 euros cuando se trata de in-
fracciones muy graves. «Vamos a 
ser contundentes y estamos estu-
diando medidas específicas para 
los problemas que se generan en 
fiestas», ha recalcado Gómez.

Una vez completada 
la primera fase, se dará 
paso a las sanciones de 
las acciones incívicas 
por parte de la policía

U

La campaña contará 
con una primera 
acción informativa que 
supondrá  el reparto de 
más de 20.000 trípticos

U

Gómez y Valverde junto al representante de la empresa Fobesa.
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La alerta por lluvias pasa sin 
incidencias con un protocolo 
coordinado y efectivo

Finalmente las alertas meteoro-
lógicas activadas en la ciudad 
por lluvias no se materializaron 
con la intensidad esperada pe-
ro, aún así, el Ayuntamiento se 
preparó para atender cualquier 
incidencia que pudiera haber-
se derivado de un episodio de 
fuertes precipitaciones.

Entre otras medidas, el alcal-
de José Benlloch, en coordina-
ción con los diferentes departa-
mentos implicados, decretaron 
la suspensión de las clases en 
los centros docentes y el cierre 
cautelar de las instalaciones 
deportivas municipales. Para 
aquellas familias que no dis-
pusieran de otra posibilidad, 
se habilitó, por primera vez, 
un servicio extraordinario de 
ludoteca. Durante la primera 
jornada funcionó en la Agen-
cia de Lectura María de Luna y 

en la segunda de las jornadas 
sin clase se sumó la atención 
dispensada en la Biblioteca 
Universitària del Coneixement 
(BUC). El primer día fueron 15 
los pequeños atendidos y otros 
45 el segundo entre ambos es-
pacios.

«La seguridad de los menores 
es nuestra principal preocupa-
ción; por eso decidimos decre-
tar la suspensión de las clases. 
Pero también somos conscien-
tes de las dificultades que mu-
chas familias tienen de dejar a 
sus hijos cuando no hay cole-
gio; por eso, por primera vez, 
hemos ofrecido este servicio de 
ludoteca, en una primera expe-
riencia que se ha saldado con 
buenos resultados», concluye 
el alcalde. 

Las lluvias registradas no 
causaron problemas remarca-
bles, con la salvedad de la caí-
da de un árbol en la plaza de 
L’Alguer, sin provocar daños 
materiales. Tampoco presen-
taron mayores complicaciones 
los puntos inundables de cir-
culación más allá del corte al 
tráfico, durante un par de ho-
ras, del túnel de la calle Furs de 
València por precaución. Allí se 
instalaron semáforos móviles.

El servicio de ludoteca funcionó durante los dos días sin clases.

En los accesos al túnel de Furs de València se instalaron semáforos móviles.

Más de medio 
centenar de niños 
acudieron al servicio 
de ludoteca habilitado 
por el consistorio

U
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El consistori seguirà 
el treball per a atallar 
situacions que generen 
malestar entre el veïnat 
per l’activitat festiva

U

Milers de persones van acompanyar la patrona en el retorn a l’ermita després d’uns dies instal·lada a l’església Arxiprestal.

via moltes actuacions musicals i 
discomòbils als casals i va haver-
hi molta afluència de visitants 
d’altres poblacions». En canvi, el 
segon divendres de festes només 
es van rebre 4 trucades per mo-
lèsties. Nieto ha subratllat que la 
majoria de les penyes «responen 
a la primera trucada d’atenció 

per part de la Policia»; a més, ha 
incidit que en l’actualitat hi ha 
registrades 482 penyes, entre ofi-
cials i no oficials, i «no s’ha hagut 
d’interposar cap denúncia per no 
tenir inscrit el casal», mentre que 
el 2018 es van realitzar 3 denún-
cies a penyes per no estar regis-
trades.

Per part seua, el president de 
la Junta de Festes, José Pascual 
Colás, també ha reconegut les 
dificultats que a vegades genera 
el gran dinamisme i activitat de 
les penyes, i que s’evidencia en 
xifres com els 80 escenaris que 
durant aquestes festes s’han re-
partit pels carrers de la ciutat.

La missa i processó van servir per a demostrar el fervor a la Mare de Déu en unes jornades que van concloure amb un correfoc i un castell de foc.

Unes festes molt participatives deixen 
40.000 visitants a la Fira Gastronòmica
Les actuacions musicals de Fangoria i Los Secretos tenen bona acceptació i no es registren incidents greus en els actes taurins

V ila-real ha tancat unes 
festes en honor a la Mare 
de Déu de Gràcia marca-
des per l’elevada parti-

cipació en els prop de 300 actes 
del programa coordinat per la 
Junta de Festes i l’èxit de la nova 
Fira Gastronòmica, organitzada 
en col·laboració amb la Comissió 
de Penyes, per la qual han passat 
més de 40.000 persones. Així ho 
ha destacat el regidor de Festes, 
Diego Vila, que va comparéixer 
al costat del president de la Junta 
de Festes, José Pascual Colás, i el 
comissari principal de la Policia 
Local, José Ramón Nieto, per a fer 
balanç dels festejos patronals, en 
els quals s’han registrat un total 
de 63 queixes per molèsties de 
les penyes encara que no s’ha 
hagut d’interposar cap denúncia 
a aquests col·lectius per no tenir 
inscrit el casal.

Vila ha fet una valoració «molt 
positiva del treball de la Junta de 
Festes per a coordinar i preparar 
els prop de 300 actes de les fes-
tes». El regidor ha posat l’accent 
en la «gran aposta» d’aquestes 
festes, la Fira Gastronòmica, or-
ganitzada de la mà de la Comis-
sió de Penyes, per la qual han 
passat més de 40.000 persones. 
També ha incidit que els tres 
concerts centrals de les festes, 
amb l’actuació de Fangoria, Los 
Secretos i Lone Star, han sigut 
«multitudinaris», i que també 
hi ha hagut major participació 
en actes tradicionals com el con-
curs de paelles, els empedrats o 
la nit de penyes amb tombet de 
bou. 

L’absència d’incidents greus en 
els actes taurins ha sigut un altre 
aspecte positiu destacat pel regi-
dor que, no obstant això, ha reco-
negut que «també hem de fer au-
tocrítica i continuar denunciant 
la falta de civisme d’algunes 
persones en festes». Vila ha re-
conegut que «a vegades en fes-
tes veiem imatges que no repre-
senten la ciutat ni la majoria de 
veïns i veïnes» i ha recordat que 
«l’equip de govern continuarà 
treballant en el si de la comissió 
especial per a la convivència en-
tre penyes i veïns amb l’objectiu 
d’arribar a les pròximes festes de 
Sant Pasqual amb propostes i so-
lucions».

En aquest sentit, el comissari 
principal de la Policia Local ha 
detallat que durant els deu dies 
de festejos s’han comptabilit-
zat 63 queixes per molèsties de 
les penyes, enfront de les 46 de 
2018. D’aquestes, 22 es van re-
gistrar el primer divendres de 
les festes, «un dia en què hi ha-

Mare de Déu de Gràcia 2019 ; Balanç oficial



L’Ajuntament 
reconeix la tasca 
desinteressada que 
han realitzat tots els 
integrants de l’ens

U

Festes commemoratives per a les penyes
Un dinar amb penyes fundadores i expresidents de la Comissió, i una exposició amb elements vinculats a la festa van ser part dels actes

E l col·lectiu que aglutina les 
penyes oficials a la locali-
tat, la Comissió de Penyes, 
va celebrar en setembre 

quatre dècades. Una efemèride 
que va propiciar l’organització 
d’un seguit d’actes commemora-
tius i la inclusió de novetats. 

Entre els primers va destacar 
un dinar oficial pel 40 aniversari 
de la Comissió. La trobada va te-
nir lloc en la Fira Gastronòmica 
i va comptar amb la presència de 
les representants festives i mem-
bres de la corporació, com el regi-
dor de Festes, Diego Vila.

També van assistir el president 
de la Comissió, David García, re-
presentants de les penyes funda-
dores que segueixen en actiu i 
formen part del col·lectiu, i una 
part dels expresidents. Allí es va 
fer un homenatge a aquestes as-
sociacions, en el qual els grups 
van anar pujant a l’escenari per 
a fer-se una foto i se’ls va atorgar 
un distintiu.

El president de la Comissió va 
avançar que es farà lliurament 

Un dinar oficial pel 40 aniversari del col·lectiu va reunir penyes històriques i algunes de les persones que han presidit la Comissió durant aquestes quatre dècades.

La música també va ser una constant a la Fira Gastronòmica.

d’una placa commemorativa per 
l’aniversari a aquests grups en la 
Gala de Penyes, que se celebrarà 
al voltant del mes de novembre. 
Vila va agrair «l’esforç» que fa la 
Comissió de Penyes des de fa qua-
tre dècades per organitzar els di-
ferents actes «sense veure diners 
a canvi». També  hi va haver una 
exposició retrospectiva amb ele-
ments representatius dels anys 
d’existència de les penyes com 
ara indumentàries, trofeus es-
portius, publicacions o fitxes 
informatives de cadascuna de 
les persones que han ostentat la 
presidència de la Comissió.

Per a homenatjar les penyes, el 
consistori també va triar el local 
d’una històrica, la Morapio, per a 
presentar el programa d’actes.

NOVETATS 
Respecte a les novetats, la més 
destacada, la Fira Gastronòmica 
a l’avinguda de la Murà, que va 
tenir més de 40.000 visites, i una 
oferta complementària, espe-
cialment musical. També va ha-
ver temps per a una gimcana per 
a penyes sense oblidar la resta 
d’actes que organitza la Comissió 
com l’ofrena de flors, el concurs 
de paelles, els empedrats o la nit 
de tombet de bou, que van convo-
car milers de persones.

Uma gimcana va omplir l’avinguda de la Murà de públic i diversió.

Més de 40.000 persones van degustar les tapes dels diferents establiments. Una exposició retrospectiva va recordar elements representatius de les penyes.
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Mare de Déu de Gràcia 2019 ; 40 aniversari de la Comissió
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Mare de Déu de Gràcia 2019 ; Moments de la festa

acudim implica la gent 
jove en una nova campanya 
de conScienciació en feSteS

U La XVII Campanya de sensibilitza-
ció d’Acudim es va celebrar amb 
una gimcana infantil per a cons-
cienciar sobre l’accessibilitat.

deSeneS de perSoneS 
paSSen pel mantell de la 
verge a benefici de càritaS

U Moltes van ser les persones que es 
van apropar a l’església Arxipres-
tal per a participar en el pas soli-
dari del mantell de la patrona.

la trobada per a fer all i 
oli eS conSolida abanS de la 
tradicional nit de xulla

U Els carrers i casals de la ciutat 
van tornar a omplir-se de fogue-
res i brases per a reviure la Nit 
de la Xulla. Prèviament, va tenir 

lloc la segona edició solidària de 
la trobada per a elaborar allioli 
amb 460 participants que van 
col·laborar amb Enach.

paella monumental i 
ball amb orqueStra per a la    
feSta de la tercera edat

U La festa de la tercera edat, que 
reuneix gent de diverses gene-
racions, va reunir prop de 1.700 
persones que han degustat una 

paella monumental al Centre de 
Congressos, Fires i Trobades. La 
festa va continuar amb l’actuació 
de l’orquestra Trébol.

‘el dolçainer de taleS’ 
torna a la ciutat pel 30é 
aniverSari del trull

U El dolçainer de Tales, de Xarxa 
Teatre, va tornar a les festes de 
Vila-real per a commemorar el 
30é aniversari del Grup de Dol-

çainers i Tabaleters El Trull. Els 
gegants de la ciutat i els grups de 
danses locals també van ser part 
activa de la representació.

el Sopar de germanor 
compleix 15 edicionS amb 
méS de 2.000 participantS

U El XV Sopar de germanor per a 
veïns i veïnes va convocar més 
de 2.100 persones al recinte de 
la plaça del Llaurador.

l’agrupació muSical 
verge de gràcia reuneix 
bandeS d’arreu del paíS  

U L’Agrupació Musical Verge de 
Gràcia va celebrar deu anys amb 
una trobada de les bandes de cor-
netes i tambors de tot l’Estat.
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El pavelló Melilla és una de les darreres incorporacions al catàleg d’instal·lacions esportives municipals.

Vila-real triplica en vuit anys la superfície 
municipal per a la pràctica esportiva
El 2011 hi havia 26.000 metres quadrats d’aquest tipus d’espais, mentre que 73.160 són els actuals a l’espera de noves infraestructures

V ila-real gairebé triplica 
en l’actualitat els recin-
tes esportius de què dis-
posava en el 2011. Així 

ho confirma el regidor de l’àrea, 
Javier Serralvo, que destaca que, 
segons es desprén de les dades 
que maneja el Servei Municipal 
d’Esports (SME), s’ha passat dels 
26.000 metres quadrats d’aquest 
tipus d’espais el 2011 als 73.160 
metres actuals i que, en un ter-
mini aproximat de mig any 
s’incorporaran els 3.000 metres 
quadrats del nou pavelló Campió 
Llorens, en construcció.

L’increment de la superfície 
esportiva --no s’inclouen els es-
pais lúdics o la pista de running 
del Termet-- és fruit de la incor-
poració els dos darrers mandats 
de diferents infraestructures a la 
gestió de l’SME. Especialment cri-
daneres resulten la de la Ciutat 
Esportiva Municipal (CEM), amb 
24.000 m2 de superfície; i la del 
Centre de Tecnificació (19.300 
m2) que no es va obrir al públic 
fins al 2014, després que la Ge-
neralitat donara el vistiplau a 
passar la gestió d’aquest recinte 
a l’Ajuntament perquè el posara 
en marxa, de forma parcial.

A més, també han entrat a 
prestar servei la piscina d’estiu i 
el pavelló de Melilla. Unes incor-
poracions que han derivat en un 
increment de les activitats orga-
nitzades pel Servei d’Esports i, 
com a conseqüència, l’augment 
d’usuaris. En aquest sentit, desta-
ca l’increment de socis durant els 

darrers dos anys, en passar dels 
6.000 del 2017 als 7.700 actual, 
un augment que ronda el 30%.

PREUS ACCESSIBLES
Serralvo destaca l’aposta per 
mantenir taxes «molt assequibles 
per a la ciutadania» i incentivar 
la pràctica esportiva.Sobre aquest 
tema, Serralvo destaca que a Vi-
la-real s’abonen «els preus més 
baixos de la província»; i recorda 
que la quota anual per als socis 
individuals és de 136 euros, enca-
ra que també hi ha tarifes júnior 
(50 euros); juvenil (100); familiar 
(217) i sénior, col·lectiu que paga 
60 euros.

La Ciutat Esportiva Municipal (CEM), amb 24.000 m2 de superfície, és la major de les superfícies esportives municipals que existeixen a la localitat.

La IV Unbroken race 
bat rècords amb qUasI                       
800 partIcIpants

U

El paratge del Termet de Vila-real ha 
acollit  la quarta edició de la Unbroken 
Race, una trepidant carrera d’obstacles 
que s’ha guanyat un lloc privilegiat en 
el calendari de competicions del Servei 
Municipal d’Esports. Un esdeveniment 
que ha guanyat força a la localitat en 
passar de les aproximadament 400 
inscripcions de 2016 a les prop de 
800 per a l’edició d’enguany. Uns vuit 
quilòmetres de recorregut amb una 
trentena de proves en un entorn únic. 
De fet, Óscar Blázquez, organitzador de 
la cita, constata que l’entorn del Millars 
i el paratge del Termet de Vila-real «fan 
que aquesta carrera siga màgica». La 
Unbroken  va arrrancar a les nou del matí 
i els participants van superar un complex 
circuit d’obstacles i proves per a mesurar 
la seua capacitat de resistència. 

recepcIó a Una deLegacIó  
‘soLIdàrIa’ deL mUnIcIpI de 
VILLanUeVa de ÁVILa

U El regidor d’Esports, Javier Serralvo, 
ha rebut la delegació de Villanueva de 
Ávila que ha arribat a la ciutat en bici 
amb finalitat solidària: recaptar fons 
per a combatre la síndrome de Rett.

Ciutat de la Salut i l’Esport
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El Multiesport Escolar implica a 14 centros para 
ofertar una decena de disciplinas deportivas
La iniciativa contó, durante el pasado curso, con la participación de 1.600 niños y niñas en sesiones impartidas por los beneficiarios del Becaesport

El campeonato Multiesport 
Escolar regresa en su no-
vena edición para comple-
mentar la actividad física 

de los alumnos y alumnas de la 
ciudad con una decena de dis-
ciplinas deportivas y diferentes 
competiciones. El concejal de 
Deportes y Salud, Javier Serral-
vo, y el responsable del Servei 
Municipal d’Esports, José Ra-
món Cantavella, han presenta-
do esta campaña, que el pasado 
año contó con la participación 
de 1.600 escolares.

Serralvo ha apuntado que 
«desde el equipo de gobierno vi-
mos la necesidad de potenciar el 
Multiesport Escolar e implicar a 
los colegios en la actividad de-
portiva» como una acción fun-
damental dentro de la marca de 
Ciudad de la Salud y el Deporte. 
En el campeonato participan 
los 14 centros educativos de Vi-
la-real y hay un comité técnico 
formado por profesorado de es-
tos centros, que se encarga de 
coordinar el desarrollo de este 
programa, de la mano del Servei 
Municipal d’Esports. 

Además, las actividades están 
impartidas por una treintena 
de jóvenes titulados que forman 
parte del programa Becaesport, 
impulsado por el Ayuntamiento 
de Vila-real para dar una prime-
ra oportunidad laboral a los jó-
venes que han cursado titulacio-
nes del ámbito deportivo.

salud infantil
«Educar en deporte es funda-
mental y en nuestra ciudad so-
mos un ejemplo, ya que tene-
mos ratios elevadas de práctica 
de deporte», recalca el concejal, 
quien detalla que «un 93% de los 
niños y niñas practican algún ti-
po de deporte, y esto hace que 

de práctica deportiva en el pro-
pio centro escolar, a las que se 
suman ocho jornadas de com-
peticiones a lo largo de todo el 
curso.

El responsable del Servei Mu-
nicipal d’Esports, José Ramón 
Cantavella, ha destacado la im-
portancia de complementar la 
educación física que se impar-

te en los colegios, «ya que todos 
sabemos que con dos horas se-
manales no es suficiente». Can-
tavella ha puesto de relevancia 
el hecho de que las actividades 
del Multiesport Escolar se rea-
lizan en el propio colegio y que 
además «no están enfocadas a 
un único deporte, ya que a estas 
edades la especialización no tie-
ne ningún sentido. Los niños y 
niñas deben divertirse y practi-
car diferentes deportes para que 
después puedan elegir cuál les 
gusta más». 

En total, los participantes tie-
nen la posibilidad de entrar en 
contacto con hasta casi una de-
cena de disciplinas deportivas 
como fútbol sala, baloncesto, ba-
lonmano, natación, rugbi, pilo-
ta valenciana, atletismo, water-
polo, colpbol, o cross.

Durante el curso lectivo se or-
ganizan ligas de fútbol sala, bas-
ket o balonmano así como jorna-
das específicas de algunas de las 
disciplinas.

los índices de obesidad en Vila-
real estén entre los más bajos de 
España». 

El campeonato Multiesport Es-
colar está dirigido a los alumnos 
y alumnas nacidos entre 2008 y 
2013. Las actividades tendrán lu-
gar hasta el próximo 30 de ma-
yo de 2020 y consistirán en dos 
sesiones semanales de una hora 

Un 93% de los  
niños y niñas que 
practica deporte 
presenta índices de 
obesidad bajos

Entre las propuestas, hay jornadas específicas para disciplinas como la natación. serralvo y Cantavella explicaron los detalles de la nueva convocatoria.

Centenares de estudiantes participan desde hace años en esta iniciativa que promueve hábitos saludables.

afervil adquiere una nueva 
camilla de andulación

los ediles Gómez, Escorihuela y Caravaca visitaron la sede de afervil para conocer la máquina instalada.

La concejala de Sanidad, Silvia 
Gómez, acompañada de los ediles 
de Servicios Sociales, Álvaro Es-
corihuela, y Proximidad, Miriam 
Caravaca, ha visitado la sede de 
Afervil, entidad que ha adquirido 
una nueva camilla de andulación 
de fabricación alemana. 

La presidenta de Afervil, Isabel 
Serrano, ha destacado que este 
aparato se conoce en el sector co-
mo la «máquina de Dios» por la 
cantidad de patologías que puede 
tratar como cuestiones muscula-
res, de huesos o regeneración ce-
lular. «De esta forma, Afervil se 
suma a la línea de trabajo de Vi-
la-real como Ciudad de la Ciencia 
y la Innovación y pone a disposi-

ción de los socios una máquina 
de vanguardia en el tratamiento 
de patologías asociadas a la fibro-
mialgia», destaca Gómez, quien 
recuerda que Afervil mantiene 
desde hace años un convenio de 
colaboración con el Ayuntamien-
to, por el cual se aportan 10.000 
euros para favorecer la actividad 
de la entidad, en el marco de la 
alianza con la sociedad civil.

«Afervil desarrolla una labor 
fundamental para la divulgación, 
la atención o el apoyo psicosocial 
de las personas con fibromialgia 
y enfermedades reumáticas, que 
afectan en nuestra ciudad a mu-
chísimas personas», indicaron 
fuentes municipales. 
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Vila-real reactiva el servei 
d’autobús gratuït a l’UJI 
El servei d’autobús gratuït a la 
Universitat Jaume I ha représ la 
seua activitat. El transport que 
ofereix l’Ajuntament manté 
horaris i recorregut respecte a 
l’anterior campanya per a faci-
litar el desplaçament dels estu-
diants universitaris de forma àgil 
i segura al campus de Riu Sec. 
Segons les dades facilitades per 
l’empresa concessionària, una 
mitjana de 1.422 usuaris al mes 
van utilitzar aquest transport du-
rant el passat curs.

El servei funciona durant els 
dies lectius i és gratuït per als es-
tudiants presentant el carnet de 
l’UJI. Quant a les parades i hora-
ris, l’autobús eixirà de Vila-real a 

les 7.30 hores i a les 13.30 ho-
res amb parades a l’avinguda 
de Riu Ebre, Francesc Tàrrega, 
Pius XII i estació de tren. Les 
eixides des de l’Àgora de l’UJI 
estan programades a les 14.00-
14.15 hores i a les 21.00 hores, 
amb el mateix recorregut de 
l’anada. L’Ajuntament ha edi-
tat díptics informatius per a 
repartir entre els usuaris i que 
d’aquesta manera puguen dis-
posar de tota la informació 
sobre les característiques del 
transport.

Aquest servei, que va arran-
car el curs 2017-2018, naix de 
la col·laboració amb la Seu de 
la Plana de l’UJI.

Prop de 8.000 estudiants inicien 
curs escolar als centres de Vila-real
L’alumnat de l’Escultor Ortells torna a les aules després de les obres escomeses durant l’estiu

L’alcalde, José Benlloch, i la regidora d’Educació, Aída Beteta, van estar el primer dia de classe a l’Escultor Ortells.

Prop de 8.000 xiquets i xi-
quetes (4.852 d’infantil 
i primària i 3.102 de se-
cundària i batxillerat) 

han tornat a les aules dels 22 
col·legis i instituts de la ciutat 
per a iniciar el nou curs escolar, 
2019-2020, en una jornada que 
ha transcorregut amb norma-
litat. La tranquil·litat ha estat 
també la tònica al col·legi Escul-
tor Ortells, després de les obres 
d’emergència per a resoldre 
l’aparició de ciment aluminós 
en el forjat sanitari. 

L’alcalde, José Benlloch, i la re-
gidora d’Educació, Aída Beteta, 
han volgut comprovar de prime-
ra mà el desenvolupament del 
primer dia de les classes en el 

centre i han acompanyat la di-
rectora del col·legi, Lucía Tarjue-
lo, en la visita a les instal·lacions. 
«En poc menys d’un mes, amb 
una excel·lent coordinació en-
tre Ajuntament, Generalitat i 
comunitat educativa, hem do-
nat solució a una situació com-
plicada d’una manera eficaç i 
absolutament segura per als xi-
quets i xiquetes, que és la nostra 
principal preocupació», destaca 
l’alcalde. D’aquesta manera, els 
432 alumnes d’Escultor Ortells 
s’han incorporat a les classes 
amb tota normalitat. 

Les obres d’urgència al col·legi 
Escultor Ortells van començar el 
7 d’agost, després de detectar ci-
ment aluminós en el forjat sani-

tari de l’edifici de primària, du-
rant el transcurs d’uns treballs 
de millora en les instal·lacions 
de fontaneria. La solució ha 
consistit en la injecció en el 
forjat sanitari de més de 1.600 
metres cúbics de formigó per a 
reforçar l’estructura de l’edifici. 
L’obra, adjudicada d’urgència 
per la Conselleria d’Educació a 
l’empresa Vijosa, ha tingut un 
cost de 440.000 euros. 

«A partir d’ara, donat que es 
tracta d’un col·legi que ja té 40 
anys, aprofitarem el programa 
Edificant de la Generalitat per 
a iniciar el projecte d’un nou 
col·legi Escultor Ortells», apun-
ta el màxim responsable muni-
cipal.

Més de dos milions d’euros 
per al manteniment i 
millora d’espais educatius 

L’Ajuntament ha dut a terme, 
durant les setmanes prèvies a 
l’inici de curs, treballs de man-
teniment i millora als centres 
educatius de la ciutat amb 
l’objectiu de garantir la posada 
a punt de les instal·lacions per a 
la tornada a les aules. Aquestes 
actuacions, valorades en més 
de 20.000 euros, se sumen a les 
diferents inversions, executa-
des o en procés, que es finan-
cen amb càrrec a la Conselleria 
d’Educació i que superen els 
dos milions d’euros.

La renovació de la coberta 
del José Soriano, amb càrrec al 
programa Edificant de la Con-
selleria d’Educació, té un pres-
supost de licitació de 212.000 
euros. L’aulari d’infantil del 
col·legi Carles Sarthou ha si-
gut adjudicat per la Conselle-
ria per 1,4 milions d’euros, IVA 
inclòs. I les obres d’urgència a 
l’Escultor Ortells han ascendit 

a 440.000 €.
La regidora d’Educació, Aída 

Beteta, ha detallat que després 
de mantenir reunions amb els 
directors dels centres, es va acor-
dar la realització d’actuacions 
de millora com el condiciona-
ment dels patis d’infantil dels 
col·legis Pasqual Nácher o Botà-
nic Calduch, o l’adequació de 
la fontaneria també al col·legi 
Pasqual Nácher així com al 
Carles Sarthou. En total, s’han 
destinat més de 20.000 euros 
«amb l’objectiu que l’alumnat 
se senta a gust i garantir una 
educació de qualitat», ha recal-
cat l’edil.

Finalment, Beteta ha anun-
ciat que entre els seus objectius 
per a la legislatura estarà el «fo-
ment de projectes innovadors 
i projectes relacionats amb la 
salut i l’esport» per a la millora 
de la qualitat educativa a Vila-
real.

Beteta va detallar la tasca realitzada i els projectes de futur a Educació.

Aula Mentor ultima el tercer programa 
de mòduls d’especialització professional 
Aquest mes comença la tercera 
edició de l’innovador programa 
de mòduls d’especialització pro-
fessional Aula Mentor, impulsat 
per l’Ajuntament i Fundació Caixa 
Rural. Aquesta iniciativa, fruit de 
la col·laboració amb el Ministeri 
d’Educació a través de la platafor-
ma Aula Mentor, ofereix la pos-
sibilitat d’especialitzar-se en ma-
tèries lligades a sectors en expan-
sió com el Disseny i la Impressió 
digital, així com el Comerç digital 
i el Community Management. Es 
subvencionarà un 10% de la matrí-
cula a persones desocupades amb 
la finalitat d’afavorir la inserció 
laboral. Inscripcions i informació 
en el web www.efectevr.com. Els interessats es formen en Disseny i Impressió digital i Community Management.

Ciutat Educadora
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Alumnos de la EASD de València 
crearán piezas para el Espai Jove
Se han expuesto 37 propuestas de mobiliario y decoración para este edificio de 1919

El Espai Jove acogió, durante las fiestas patronales de septiembre, una muestra de las piezas ideadas por los jóvenes.

E l Ayuntamiento ha reedi-
tado el convenio con la Es-
cola d’Art Superior de Dis-
seny de València (EASD) 

que tiene como objetivo canali-
zar el talento de los alumnos pa-
ra realizar propuestas de mobi-
liario, decoración e interiorismo, 
utilizando materiales y técnicas, 
en edificios y espacios públicos 
de la ciudad. En esta ocasión, el 
nuevo acuerdo de colaboración 
arranca con una intervención en 
el Espai Jove, donde los alumnos 
participantes expidieron un to-
tal de 37 obras, entre maquetas 
y paneles, con diseños de inte-
riorismo y decoración para este 
edificio de la avenida Francia, 
que data de 1919 y que en su día 
albergó el conocido almacén de 
naranjas Cabrera. 

El alcalde, José Benlloch, visitó 
el Espai Jove para inaugurar la 
exposición de estas propuestas, 
acompañado por la concejala de 
Juventud, Anna Vicens; la direc-

tora de la EASD, Rosa Esteban; la 
profesora Marina García-Broch; 
el subdirector, Antonio Sánchez, 
y algunas de las alumnas de pri-
mer curso de los grados de Dise-
ño de Producto y Diseño de Inte-
riores de la EASD, que han parti-
cipado en el proyecto. 

Benlloch se interesó por cono-
cer los detalles de cada maqueta 
y destacó la creatividad y origi-
nalidad de algunas de las ideas. 
Los diseños han sido pensados 
específicamente para el Espai Jo-
ve, teniendo en cuenta sus usos 
pero también su historia como 
uno de los edificios más emble-
máticos de la ciudad y su pasado 
como almacén citrícola. Además, 
los alumnos tenían como reto 
creativo crear estructuras tridi-
mensionales a partir de una su-
perficie laminar bidimensional, 
utilizando técnicas como cortes, 
pliegues, curvas, torsiones, en-
samblaje, etc. Los visitantes pu-
dieron votar por las diferentes 

propuestas.
El objetivo es que en un futu-

ro, el diseño finalmente seleccio-
nado pueda convertirse en parte 
del mobiliario del Espai Jove. 

PRIMER ACUERDO
Esta intervención abrió el nue-
vo convenio anual con la EASD, 
valorado en 12.500 euros, que 
incluye además la realización de 
un workshop este mes de octu-
bre en la Biblioteca Universitaria 
del Conocimiento (BUC), y se en-
marca en la estrategia de Ciudad 
de la Ciencia y la Innovación y 
Ciudad Educadora. Durante dos 
días, alumnos de la EASD se en-
frentarán a un nuevo reto creati-
vo, para crear propuestas de arte 
urbano o interiorismo en algún 
espacio público o edificio de la 
ciudad. El anterior workshop dio 
como resultado la decoración de 
la fachada de la BUC con piezas 
de cerámica en forma de flor de 
naranjo.

Convivencia en las Aulas 
aborda con alumnos de ESO 
el problema de las  ‘manadas’
El proyecto Convivencia en 
las Aulas, que desde hace 16 
años desarrolla la Policía Local, 
aborda en esta nueva edición 
el fenómeno de las agresiones 
sexuales grupales, más conoci-
das como manadas. La iniciati-
va, coordinada por la Unidad 
de Mediación Policial que diri-
ge la inspectora Rosana Gallar-
do, consiste en la realización de 
talleres y acciones preventivas 
que llevan a cabo agentes espe-
cializados en la gestión de la 
convivencia con el objetivo de 
prevenir y concienciar a los es-
tudiantes sobre el problema del 
acoso escolar.

Bajo el título «Por una con-
vivencia libre de agresiones 
sexuales, evitando el fenómeno 
de las manadas, desde nuestras 
aulas», el proyecto está dirigido 

a los alumnos de 1º y 3º de ESO 
de los centros educativos de la 
localidad. 

Por un lado, se desarrollarán 
talleres en aula, en los que se 
repasarán conceptos asociados 
a la convivencia como toleran-
cia, solidaridad o empatía, así 
como las distintas formas de 
violencia, las fake news o la 
criminalización y estigmatiza-
ción de la inmigración.

Otra de las acciones del pro-
grama Convivencia en las Aulas 
es el concurso de redacción, en 
el que participan los alumnos 
de 1º de ESO, y que este año to-
ma como base el libro Invisible, 
del castellonense Eloy Moreno, 
que gira en torno a la proble-
mática del bullying. El progra-
ma se completa con exhibicio-
nes de la Unidad Canina.

actividades lúdicas 
y de concienciación para 
conmemorar el día de la paz

U Vila-real ha conmemorado el Día 
Internacional de la Paz, establecido por 
la Asamblea General de la ONU el 21 de 
septiembre, con una jornada educativa 
y una mesa redonda organizadas por 

el Grup de Dones de Vila-real, con 
la colaboración de la Concejalía de 
Servicios Sociales. Las actividades 
empezaron por la mañana, en horario 
de 10.00 a 12.00 horas, con actividades 

educativas en la plaza Major, donde los 
participantes dejaron su propuesta y 
firmaron por la paz. Las actividades de 
la jornada educativa se retomaron por la 
tarde cuanto también tuvo lugar la mesa 

redonda sobre la paz. La sesión reunió, 
en la sala de conferencias de la Fundació 
Caixa Rural Vila-real, a representantes de 
la Asociación LGTBI, Cruz Roja y CASDA, 
además del Grup de Dones de Vila-real.

alumnos de Fundació Flors 
conocen el termet con motivo 
de la semana del clima

U Un grupo de 25 de alumnos de 
Fundación Flors y sus profesores, 
han participado en actividades de 
concienciación ambiental en el 
Termet por la Semana del Clima.
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Ciutat de la Ciència i la Innovació

Vila-real ja treballa en crear l’Agència Local 
d’Innovació per a un nou model productiu
L’ens aglutinarà els principals actors de l’ecosistema innovador a la ciutat i seguirà l’exemple de l’Agència Valenciana de la Innovació

L ’Ajuntament farà un pas 
més en el camí cap a un 
nou model productiu ba-
sat en la ciència i la inno-

vació amb la creació de l’Agència 
Local d’Innovació, un organisme 
que aglutinarà els principals ac-
tors de l’ecosistema innovador a 
la ciutat i que seguirà l’exemple 
de l’Agència Valenciana de la In-
novació, creada per la Generali-
tat valenciana.

L’alcalde de Vila-real i pre-
sident de la Xarxa Valenciana 
de Ciutats de la Innovació, José 
Benlloch, ha anunciat a la Vall 
d’Uixó, durant la inauguració 
de l’esdeveniment Destaca en 
Ruta, que l’equip de govern ja es-
tà treballant en la configuració 
d’aquesta agència local que im-
plicarà, entre altres, la Cambra 
de Comerç, el Centre Europeu 
d’Empreses Innovadores (CEEI), 
la Universitat Jaume I, la UNED, 
la Fundació Caixa Rural Vila-real 
i la Fundació Globalis.

Benlloch ha participat en la 
inauguració de Destaca en Ru-
ta, l’esdeveniment impulsat des 
de l’Ajuntament de Vila-real i la 
Càtedra d’Innovació Ceràmica 
de la Universitat Jaume I per a 
exportar al territori provincial 
la innovació i la transferència 
científica. En aquesta ocasió ha 
recalat a la Vall d’Uixó, on el 
president de la Generalitat va-
lenciana, Ximo Puig, ha obert la 
cita, al costat de José Benlloch, 
l’alcaldessa de la Vall d’Uixó, Ta-
nia Baños; la rectora de l’UJI, Eva 
Alcón, i el president de la Diputa-
ció, José Martí.

El primer edil ha defensat la 
necessitat de «crear estructures» 
que servisquen a les administra-
cions, institucions i empreses per 
a «trobar-nos, avaluar-nos i tirar 
avant projectes», una filosofia 
que, segons Benlloch, va inspirar 
el projecte Destaca, la primera 
Fira d’Innovació i Transferència 
científica de la Comunitat Valen-
ciana, que va nàixer a Vila-real el 
2014 de la mà de l’Ajuntament i 
la Càtedra d’Innovació Ceràmica 
Ciutat de Vila-real de l’UJI, que 
dirigeix el catedràtic Juan Carda. 
Benlloch ha recordat el gran pas 
que va suposar obtenir la distin-
ció de Ciutat de la Ciència i la In-
novació el 2011, perquè va obrir 
les portes al fet que Vila-real es 
convertira en subseu de l’UJI.

APOSTA FERMA
El primer edil ha admés la com-
plexitat de la primera edició de 
la Fira Destaca, per les dificul-

tats econòmiques i la limitació 
de competències que tenen els 
ajuntaments, i per això reivindi-
ca que «els ajuntaments no ens 
conformem amb les competèn-
cies del dia a dia, sinó que també 
som interlocutors vàlids amb els 

agents econòmics per a no per-
dre oportunitats i sinergies». A 
més ha agraït especialment a la 
Generalitat valenciana que en la 
passada edició de la Fira Destaca 
recolzara l’esdeveniment amb 
una subvenció de 120.000 euros.

Destaca, que se celebra a Vila-
real amb caràcter biennal, va re-
bre el 2018 més de 12.000 visitants 
i 2.000 escolars van participar 
en les activitats de divulgació 
científica. El 2017, «es va decidir 
eixir al territori amb la vocació 

de compartir, recorda Benlloch, 
perquè les idees de les adminis-
tracions és igual qui les genere, 
han de ser per a tots». Per això, 
l’alcalde ha dit sentir-se «orgu-
llós» que «aquella idea de Vila-
real ara és patrimoni de tots».

Benlloch ha participat en la inauguració de Destaca en Ruta a la Vall d’Uixó, esdeveniment impulsat des de l’Ajuntament i la Càtedra d’Innovació Ceràmica.

Els més joves van poder gaudir de tallers i exposicions que els van apropar al món de la ciència i la investigació d’una forma lúdica i dinàmica.
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Vila-real felicita a onda y 
castelló, nueVas ciudades de 
la ciencia y la innoVación

U

Vila-real, miembro de la Red Innpulso desde 
2011 y primera Ciudad de la Ciencia y la 
Innovación en la provincia, ha acompañado 
a las ciudades que se incorporan a la red, 
en el acto de entrega de distinciones 
por parte del ministro de Innovación, 
Ciencia y Universidades, Pedro Duque, 
celebrado en Castelló. Vila-real ha estado 
representada por la primera teniente de 
alcalde y coordinadora de Alcaldía, Silvia 
Gómez. Tanto Gómez como el alcalde, José 
Benlloch, han querido felicitar a las nuevas 
ciudades galardonadas con la marca, en 
particular las vecinas de Onda y Castelló, 
y las han animado a trabajar de la mano 
para seguir avanzando en la difusión de 
la innovación como clave de progreso y 
de futuro. Gómez ha podido compartir 
también impresiones con el ministro y el 
presidente de la Generalitat, Ximo Puig.

El VII Foro Nacional de Innovación sobre 
inteligencia artificial cita a 100 personas
Benlloch apela a los empresarios en su discurso para avanzar en la implantación de modelos productivos de base tecnológica en la ciudad

E l alcalde y presidente de la 
Xarxa Valenciana de Ciu-
tats per la Innovació, José 
Benlloch, inauguró el VII 

Foro Nacional de Innovación: Big 
Data e Inteligencia Artificial que 
contó con la asistencia del Dipu-
tado de Promoción Económica y 
Relaciones Internacionales, Pau 
Ferrando, y representantes políti-
cos de la ciudad y de localidades 
vecinas. Más de un centenar de 
personas asistieron al evento que 
contó con ponentes de renombre 
internacional como Esmeralda 
Díaz-Aroca, experta en marke-
ting digital; Víctor Rodríguez, 
CEO de Pinchaaqui.es, y el coro-
nel Ángel Gómez, con una dilata-
da experiencia en inteligencia.

Díaz-Aroca habló de la utiliza-
ción del Big Data en el análisis 
del cliente para poder crear estra-
tegias de márketing más indivi-
dualizadas, «ya que el márketing 
tradicional segmenta el mercado, 
pero no se centra en cada uno de 
los clientes». También recalcó 
que «lo importante del Big Data 
es procesar los datos para poder 
trabajar con ellos y llevar a cabo 
estrategias».

Por su parte, Rodríguez demos-
tró a los asistentes cómo podrán, 
como consumidores, interactuar 
con las marcas a través de diferen-
tes canales y dispositivos, algunos 
que ya detectan el movimiento y 
los sentimientos de quien interac-
túa. «Es esencial conocer qué fun-
ciona y cómo se puede llegar has-
ta ese cliente, por eso, invertir en 
experiencia de cliente no es una 
opción, es ya una obligación para 
las empresas», indicó el CEO.

Asimismo, Gómez González 
explicó que «la sincronización de 

la inteligencia a otros procesos es 
una de las claves que puede ayu-
dar a conseguir el éxito de una 
industria o una idea de negocio y 
juega un papel fundamental en la 
empresa».

Por su parte, Benlloch aprove-
chó la cita para hacer un nuevo 
guiño a las empresas de todos los 
sectores en su apuesta de avanzar 
en el camino de la implantación 
en el municipio de modelos pro-
ductivos basados en las nuevas 
tecnologías y apostó por que sea 
la Administración local quien 
guíe las acciones a llevar a cabo, 
junto a las universidades y los 
centros de investigación. Imagen de la séptima edición del Foro Nacional de la Innovación, que contó con grandes expertos del sector.

AGENDA LOCAL
TíTOL: SESSió CLub EmprESAriAL
DE NETwOrkiNG CASTELLó
Data: 1, 15 i 29 d’octubre de 08.20 a 
10.30 hores. Lloc: Sala de formació del 
Viver d’Empreses de Vila-real. C/ Mones-
tir del Poblet, 24. Més info: www.funda-
cionglobalis.org

AGENDA prOViNCiAL
TíTOL: CAFE-CrEA - NETwOrkiNG
pEr A EmprENEDOrS. miCrO-xA-
rrADA “prOpOSTES quE ENAmO-
rEN… ALS TEuS CLiENTS”
Data: 7 d’octubre de 09.00 a 12.00 hores. 
Lloc: Centre CIES d’Innovació, Energia i 
Sostenibilitat. Sala de Formació. C/ Lituà-
nia, 10, Castelló. Més info: https://docs.
google.com/forms/d/e/1faipqlsda9tbaijkg
khhfyudbt6odc5jefd23wi92utl32cgn2hgu
qq/viewform

TíTOL: CurS “ExCEL ApLiCAT A LA
GESTió EmprESAriAL”
Data: 14, 16, 21, 23 i 28 d’octubre 

de 15.00 a 19.00 hores. Lloc: CEDES 
Sogorb. Plaza Almudín, 1. Més info:
ht tps://docs.google.com/forms/d/
e/1faipqlse7widhqgj_hodh4wf-ita8yh0tn-
vdixgxoohqc-du29ey-gw/viewform

TíTOL: CurS “SOCiAL SELLiNG, úS
COmErCiAL DE LES xArxES SO-
CiALS”
Data: 14, 16, 21, 23 i 28 d’octubre de 
15.00 a 19.00 hores. Lloc: CEDES la 
Vall d’Alba. C/Via Augusta, s/n. Més info:
https://docs.google.com/forms/d/e/1fa
ipqlsf3oikycwyqsrnytcnoz0h8wmgakp-
mysm76nz_ktnc3gjv-q/viewform

TíTOL: TALLEr “ExCEL ApLiCAT A
LA GESTió EmprESAriAL”
Data: 15, 17, 22, 24 i 29 d’octubre de 
15.00 a 19.00 hores. Lloc: CEDES Mo-
rella. Camí de quatre camins, Barri Hostal 
Nou, 1. Més info: https://docs.google.
com/forms/d/e/1faipqlse7widhqgj_hod-
h4wf-ita8yh0tnvdixgxoohqc-du29ey-gw/
viewform

TíTOL: CurS “SOCiAL SELLiNG, úS

COmErCiAL DE LES xArxES SO-
CiALS”
Data: 15, 17, 22, 24 i 29 d’octubre de 
15.00 a 19.00 hores. Lloc: CEDES Albo-
càsser. C/ Casimiro Meliá Martí, 2. Més
info: https://docs.google.com/forms/d/
e/1faipqlsf3oikycwyqsrnytcnoz0h8wmga
kp-mysm76nz_ktnc3gjv-q/viewform

TíTOL: TALLEr “COmENçA A Ex-
pOrTAr”
Data: 15, 17 i 22 d’octubre. Lloc: Sogorb. 
Més info: https://www.camaracastellon.
com/es/comencaexportar

TíTOL: TALLEr “CrEA pimE: EL TEu
pLA D’EmprESA TuríSTiCA”
Data: del 21 d’octubre al 7 de novembre. 
Lloc: Cambra de Comerç Castelló. Més
info: https://www.camaracastellon.com/
es/formacion/cursos/pmt19-01

TíTOL: TALLEr “COmENçA A Ex-
pOrTAr”
Data: 24, 29 i 31 d’octubre. Lloc: Borriana 
– Vila-real. Més info: https://www.cama-
racastellon.com/es/comencaexportar

TíTOL: HACkATHON CASTELLó
2019
Data: del 25 al 27 d’octubre. Lloc: Pavelló 
Poliesportiu de la Universitat Jaume I de 
Castelló. Més info: https://www.hacka-
thoncastellon.com/

AGENDA AuTONÒmiCA
TíTOL: JOrNADA SObrE TrANS-
FOrmACió DiGiTAL
Data: 3 d’octubre de 9.00 a 14.00 hores. 
Lloc: Facultat d’Economia, Universitat de 
València. Sala Ignasi Vilallonga, Av. Ta-
rongers, s/n, València. Més info: https://
docs.google.com/forms/d/1quwhggnq3
zvqvrgsmmwjgytzxubih8dcweff4gr34eu/
viewform?edit_requested=true

TíTOL: FiNAL NACiONAL CLimATE
LAuNCHpAD 2019
Data: 22 d’octubre de 17.00 a 20.00 ho-
res. Lloc: Sabadell Hub Empresa. C/ de 
la Justícia, 2, baix, València. Més info:
https://www.eventbrite.es/e/entradas-
final-nacional-climatelauncpad-2019-
71622263117

AGENDA NACIONAL OCTUBRE 2019 DE L’INSTITUT INNOVACIÓ CIUTAT DE VILA-REAL 



El Roser va estrenar seu després de la constitució, l’any passat, com a associació de veïns.

Els veïns del carrer del Salvador van organitzar diversos actes gastronòmics.La xulla és un clàssic a totes les zones del poble, com Sagrat Cor de Jesús.

Al Crist de l’Hospital van recrear una entrada de bous a l’estil de Sant Fermí.Públic de totes les edats als carretons de la Soledat.

La participació en aquestes activitats és molt destacable.

Els Lluïsos van demostrar el fervor als patrons amb una missa a l’església Arxiprestal.

Els barris prenen el relleu a la ciutat i 
viuen amb intensitat els seus festejos
S’organitzen tot tipus d’activitats tant lúdiques com solidàries o religioses que aconsegueixen crear vincles entre el veïnat de la zona

M ilers de banderoles de-
coren molts dels car-
rers de la ciutat. Un fet 
que mostra l’inici d’una 

llarga sèrie de festes de barri que, 
una vegada finalitzades les cele-
bracions patronals de la Mare de 
Déu de Gràcia, es prolongaran 
fins a finals d’aquest mes.

Els festejos del Roser, Crist de 
l’Hospital i la Soledat, així com 
la festa anual de la Congregació 
de Lluïsos, van ser els primers en-
cara que poc després es van su-
mar unes altres com les del Crist 
del Calvari, Sant Miquel, Sagrat 
Cor de Jesús, Botànic Calduch o 
els del carrer del Salvador i de la 
Mare de Déu dels Àngels.

Amb una durada variable, de 
tres o quatre dies fins a deu, les 
diferents activitats organitzades 
busquen estrényer els llaços en-
tre els ciutadans que moltes ve-
gades, malgrat viure a escassos 
metres, no es coneixen o no te-
nen oportunitat de parlar. Entre 
el ventall d’actes no poden faltar 
els gastronòmics com ara concur-
sos de paelles, torrades de sardi-
na, xocolatades o la tradicional 
nit de xulla. Així com tampoc els 
que donen raó de ser als festejos 
amb ofrenes i processons en ho-
nor als sants o verges. 

Amb tot, també hi ha temps 
per a les disfresses, desfilades de 
pentinats, esdeveniments solida-
ris o cites esportives, sense obli-
dar actuacions de varietats, mu-
sicals o representacions teatrals.

Dins les seues festes, el veïnat 
del barri del Roser va estrenar 
seu, un baix llogat pel consisto-
ri al carrer d’Onda. Un fet que 
arriba poc d’un any després de 
la creació de l’associació de veïns 
ja que, inicialment, es tractava 
d’una comissió de festes. Allí es 
duran a terme activitats per a fo-
mentar la convivència. Fira de solidaritat al barri del Botànic Calduch.
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Juventud da la bienvenida al 
curso escolar con Avançada Jove
La propuesta incluye música, cuentacuentos y una tarde de actividades en la Mayorazga

La conmemoración del Día 
Internacional de la Juven-
tud ha tenido este año 
un enfoque distinto con 

Avançada Jove, la nueva inicia-
tiva impulsada por la concejalía 
que dirige Anna Vicens. Unas jor-
nadas que, entre finales de sep-
tiembre y principios de octubre, 
incluyen cinco actividades entre 
las que destacó el concierto acús-
tico del grupo Funambulista. 

Vicens ha presentado la pro-
gramación, que sustituye a la 
jornada que en los últimos años 
se venía realizando en el Termet 
y que «a pesar de los esfuerzos 
que se realizaban desde el depar-
tamento, no tenía una respuesta 
muy buena». Por este motivo, la 
Concejalía de Juventud ha apos-
tado por la Avançada Jove, «unas 

jornadas distribuidas en cinco 
días y destinadas a niños y niñas 
y jóvenes para que después del 
verano, y antes de ponerse las pi-
las para el nuevo curso escolar, 
puedan disfrutar de estas activi-
dades y afrontar las clases con 
energía», señala Vicens.

Avançada Jove baja el telón el 
sábado 5 de octubre en el parque 
de la Mayorazga, con actividades 

juveniles, música, hinchables, 
juegos, batucada a cargo de Sam-
balea, y masterclass de radio Es-
pai Jove, para acabar la tarde con 
una sesión de dj. La actividad ten-
drá lugar de 17.00 a 20.30 horas.     

Pero antes, hubo tiempo para 
otras propuestas como una fies-
ta infantil en la plaza de Mossén 
Ballester, organizada en colabo-
ración con Els Lluïsos dentro de 
sus festejos anuales. También 
hubo un cuentacuentos adapta-
do a niños y niñas con autismo, 
titulado Cooperantes, a cargo de 
Contaclown, en las instalaciones 
de Fundació Caixa Rural. 

Con todo, el acto central fue el 
acústico del grupo Funambulis-
ta, Diego Cantero, en el salón de 
actos de la Fundació Caixa Rural 
patrocinado por Cadena 100.

El acto central fue el 
concierto acústico del 
grupo Funambulista en 
el salón de actos de la 
Fundació Caixa Rural 

U
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Igualdad reedita la escuela 
municipal de prevención 
de la violencia de género
La Concejalía de Igualdad ha 
programado una nueva campa-
ña de actividades que arranca-
rá este otoño con el objetivo de 
garantizar la atención y forma-
ción a la mujer, así como seguir 
luchando contra la lacra de la 
violencia machista. 

A partir del 2 de octubre 
arrancará la II Escuela Munici-
pal de Igualdad y Prevención 
de la Violencia de Género, que 
pretende avanzar en la tarea de 
sensibilización de hombres y 
mujeres «en el valor de la igual-
dad como eje para el desarrollo 
social» a través de una forma-
ción básica, dirigida a toda la 
ciudadanía. Es una actividad 
gratuita, aunque es necesario 
realizar una inscripción previa. 
Las sesiones se celebrarán de 
octubre a abril, los miércoles 
alternos, a las 18.00 horas en la 
Casa dels Mundina.

Por otro lado, también se rea-
lizarán tres talleres, todos en 
la Casa de la Dona. El prime-
ro, Emociónate, está dedicado 
a la salud emocional y se desa-
rrollará del 16 de octubre al 22 

de abril, los miércoles alternos. 
Este taller tiene un precio de 
28 euros. El segundo, Siéntate 
menos y muévete más, se ha 
programado para los jueves 
desde el 17 de octubre hasta el 
30 de abril, en horario de 17.30 
a 19.00 horas. El precio de este 
taller es de 42 euros. El mismo 
precio y duración tendrá el ta-
ller Reeducación postural pro-
pioceptiva perineal, los jueves 
de 15.30 a 17.00 horas. El núme-
ro máximo de plazas para cada 
taller es de 20 personas.

La edil del área, Rosario Ro-
yo, ha destacado que esta pro-
gramación responde a los obje-
tivos principales de “garantizar 
la atención primaria a todas las 
mujeres, a través del trabajo 
que realizan la educadora y la 
agente de igualdad de la Casa 
de la Dona; hacer visible el tra-
bajo de las mujeres de la ciu-
dad, colaborando con las aso-
ciaciones del municipio; y se-
guir trabajando con los centros 
educativos en las campañas de 
sensibilización contra la violen-
cia de género”.

Royo informó sobre las diferentes acciones incluidas en la programación.

Vila-real apoya la labor 
de aFa para sensibilizar 
sobre el alzheimer

U Representantes de la corporación han 
acompañado a AFA Castelló, con el 
presidente, Emili Marmaneu, a la cabeza, 
en la mesa informativa instalada a la 
plaza de la Vila por el Día Internacional 

del Alzheimer. Con esta acción, la entidad 
pretende sensibilizar a la población sobre 
el Alzheimer y recaudar fondos para la 
lucha contra esta dolencia y el apoyo a 
los familiares.

la semana europea de la 
moVilidad llega a Vila-real 
con actiVidades lúdicas

U Vila-real se ha sumado a la Semana 
Europea de la Movilidad con el lema 
«Camina con nosotros». Por ello se 
organizaron actividades lúdicas y de 
sensibilización para todas las edades.

la corporación se pinta 
de dorado para concienciar 
sobre el cáncer inFantil 

U Concejales de la corporación municipal, 
encabezados por el  alcalde José 
Benlloch, junto a los representantes de 
la Asociación Aspanion, se han sumado 
a la campaña ‘#PaintGold’, impulsada 

para la concienciación sobre el cáncer 
infantil. Todos se han pintado las dos 
rayas doradas a la cara y han mostrado 
el ‘tatuaje’ del lazo dorado, símbolos de 
esta iniciativa.
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Ciutat de Festivals, Congressos i Esdeveniments

Tots Units ayuda a mujeres en 
riesgo de exclusión a lograr empleo
La jornada Empléate con nosotras cierra un programa que ha beneficiado a 74 usuarias

Las jornadas contaron con el testimonio de beneficiarias del programa, así como mesas de debate con expertos.

E l alcalde, José Benlloch, ha 
clausurado la Jornada Em-
pléate con nosotras, con 
la que la Fundación Tots 

Units pone el cierre al progra-
ma que ha venido desarrollando 
junto al Ministerio de Sanidad, 
Servicios Sociales e Igualdad, pa-
ra ofrecer formación y asesora-
miento para facilitar a mujeres 
de diferentes colectivos de ries-
go su inserción sociolaboral. El 
programa, de fondos europeos y 
desarrollado simultáneamente 
en Castellón, Bilbao y Oviedo, ha 
atendido a 74 mujeres, de las que 
61 han finalizado el programa y 
27 han logrado la inserción. 

Benlloch ha destacado la labor 
desarrollada por la Fundación 
Tots Units desde su creación, en 
1990. «Los objetivos que movie-

ron a constituir la entidad siguen 
plenamente vigentes. Muchas ve-
ces, las administraciones adole-
cemos de una cierta frialdad en 
la respuesta a las necesidades so-
ciales», indica Benlloch.

«Afortunadamente, en Vila-real 
contamos con una sólida red de 
entidades, con las que mantene-
mos una alianza continua, que 
aportan esa necesaria humani-
zación de la atención social. Tots 
Units es un ejemplo de ello y una 
pionera en la innovación social, 
con la creación de la primera em-
presa de inserción de la provin-
cia en los 90, Reciplana Recupe-
racions», valora el alcalde. 

En las mesas de debate de la 
jornada han participado, entre 
otros, el subdirector general de 
programas del Instituto de la 

Mujer, Luis Simó; la directora ge-
neral del Instituto Valenciano de 
las Mujeres y por la Igualdad de 
Género de la Comunitat Valen-
ciana, María Such; o la directora 
general de Ocupación y Forma-
ción de Labora, Rocío Briones, 
además del presidente de Tots 
Units, Enric Reverter, y su geren-
te, Charo Castelló. 

Las jornadas han contado tam-
bién con testimonios de mujeres 
participantes en el programa, 
que en Castelló se ha centrado 
en la obtención de certificados 
de auxiliar de comercio y de 
auxiliar de limpieza.

Además se inauguró la exposi-
ción Upcycling en femenino, una 
idea que consiste en dar una se-
gunda vida a los objetos recupe-
rados mediante el rediseño.

Vila-real acoge la entrega 
de los premios Rafael 
López Lita de AdComunica

La Asociación para el Desarro-
llo de la Comunicación (adCo-
munica) ha celebrado su duodé-
cimo aniversario con la entre-
ga de los Premios Rafael López 
Lita, en un acto que ha tenido 
lugar en el Centre de Conven-
cions  El Molí. La celebración 
ha contado con la participa-
ción de profesionales y empre-
sas asociadas, así como de auto-
ridades y personas vinculadas 
al colectivo.

En el evento, que tiene la cola-
boración del Ayuntamiento de 
Vila-real y ha sido precedido de 
la asamblea de socios, se han re-
pasado la actividad del último 
curso y los inmediatos planes 
de futuro de la asociación, que 
cuenta con más de 100 socios 
personales y 12 empresas cola-
boradoras. En cuanto a los ga-
lardones, el presidente de adCo-

munica, Francisco Fernández, 
ha hecho entrega del Premio 
de Honor Rafael López Lita a la 
Trayectoria en Comunicación 
2019 a la Asociación Española 
de Fabricantes de Azulejos y Pa-
vimentos Cerámicos (Ascer). 

Por su parte, el portavoz del 
equipo de gobierno del Ayunta-
miento de Castelló, Rafa Simó, 
ha hecho entrega del Premio 
a las Nuevas Iniciativas en Co-
municación a Nayar Systems, 
por «la apuesta por la comu-
nicación de una empresa cen-
trada en el modelo de negocio 
B2B, en un sector muy indus-
trializado». 

Finalmente, el Premio al Me-
jor Proyecto Empresarial ha si-
do entregado por Patricia Puer-
ta, vicepresidenta primera de 
la Diputación de Castellón, y 
ha correspondido a Saytrip. 

El acto tuvo lugar en el centro de congresos El Molí, en el paraje del Termet.

La jornada sobre la 
investigación del cáncer 
reúne  a 150 asistentes
La provincia se sumó, el 24 de 
septiembre, por primera vez a los 
actos en torno al Día Mundial de 
la Investigación en Cáncer. Una 
jornada que sirvió para adherir-
se a la petición de la Asociación 
Española Contra el Cáncer (AECC) 
de solicitar un plan nacional de 
investigación de la enfermedad. 
Por la mañana, las actividades se 
concentraron en el Hospital de la 
Plana en una jornada que reunió 
a más de 150 personas y contó 
con el apoyo del Ayuntamiento.

Entre los temas que se aborda-
ron estuvieron la síntesis y eva-

luación biológica de agentes an-
ticancer a cargo de Raquel Edo, 
beca predoctoral de investigación 
de la Fundación Científica AECC; 
Elena García habló sobre la im-
portancia de la actividad física en 
pacientes con cáncer y la jefa del 
laboratorio de Polímeros terapéu-
ticos del Centro de Investigación 
Príncipe Felipe, María Jesús Vi-
cent Docon realizó una ponencia 
bajo en título Carrera científica 
consolidada. También intervino, 
para promocionar las becas Juan 
Murga, el catedrático de Química 
Orgánica de la UJI, Miguel Carda. El Hospital de la Plana acogió una de las actividades realizadas en la provincia con motivo de este día mundial.



Este inicio de curso polí-
tico está atravesado por 
ese gran fenómeno que 
ha llenado últimamente 
los platós de televisión 
y redes sociales, la post 
verdad, que no deja de 
ser un eufemismo de lo 
que es en muchas ocasio-
nes, una mentira de toda 
la vida.

Esta tendencia en la 
que cada uno puede de-
cir lo que crea convenien-
te sin tener la obligación 
de ser fiel a la verdad no 
es nada nueva, por mu-
cho que los defensores 
de esta moda quieran 
atribuirse.

Ya los sofistas, en la 
Antigua Grecia, eran fa-
mosos por conseguir pa-
sar por verdaderos los ar-
gumentos falsos a través 
de la manipulación del 
lenguaje. Pero si bien en 
estos entornos mediáti-
cos, ya clama al cielo que 
se permita a tertulianos 
hacer uso de este recur-
so lingüístico, lo qué es 

realmente lamentable es 
que desde la acción polí-
tica sea un recurso cada 
vez más extendido por 
algunos políticos/as que 
buscan el titular fácil, y 
manipulan la informa-
ción para qué se acerque 
a una realidad, la suya, 
que en definitiva preten-
de engañar a los ciuda-
danas/os a través de una 
mentira, o medio verdad, 
como suelen decir cuan-
do se les pilla.

TRAICIÓN
Pero estas mentiras no de-
jan de ser en el fondo una 
traición, una traición a la 
confianza y voluntad que 
depositan en los políticos 
los ciudadanos para que 
los representen.

En definitiva, parece 
ser que la mayoría de 
nuestros vecinos/as no 
pasan por alto esas trai-
ciones, enmascaradas en 
post verdad, y castigan 
una y otra vez a sus due-
ños en las urnas.

Vila-real, parece que 
no paga traidores

PSPV-PSOE

Una nueva sentencia con-
tra la gestión de Benlloch 
pone de manifiesto la ne-
fasta política del gobierno 
socialista en materia urba-
nística. Hace diez años, la 
avenida Francia termina-
ba en la rotonda de la ave-
nida Mediterráneo, junto 
a la piscina cubierta, lo 
que provocaba importan-
tes problemas de tráfico. 
La apertura de este vial, 
que ofrecía una salida di-
recta a Castellón, era una 
petición de los vecinos y el 
Partido Popular se sentó a 
dialogar con los propieta-
rios de esos terrenos seña-
lados para ello en el PGOU 
socialista.

Los propietarios mos-
traron siempre su predis-
posición y cedieron sus te-
rrenos con el compromiso 
de que el Ayuntamiento 
compensara esa cesión en 
el nuevo PGOU que se es-
taba elaborando entonces. 
En enero de 2011, se abrió 
este tramo de la avenida 
Francia, un vial que alber-

ga el 80% del tráfico de ve-
hículos de la zona. Pero en 
mayo de ese mismo año el 
PP pierde la alcaldía, que 
pasa a manos de Benlloch. 

El alcalde socialista, des-
pués de cuatro años sin 
dar ningún paso, firma 
un decreto con el que in-
forma a los propietarios 
que no va a ofrecer nin-
guna compensación por 
esos terrenos tras lograr 
mayoría absoluta en 2015, 
rompiendo el camino de la 
negociación y obligando a 
los propietarios a acudir a 
la justicia.

PRECIO MUY ALTO
Como era previsible, se ha 
dado la razón a estos veci-
nos y se ha condenado al 
Ayuntamiento a pagar in-
demnizaciones e intereses. 
La negativa de Benlloch a 
cumplir un acuerdo nos 
vuelve a costar muy caro 
a todos los vila-realenses, 
como ya pasó por ejemplo 
con el acuerdo con las Do-
minicas. 

Los ‘empastres’ de 
Benlloch salen caros

PP

Responsabilitat és la pa-
raula que ens defineix. Ho 
hem demostrat mentre 
estàvem al govern i ho se-
guim fent ara. Volem una 
gestió més transparent i 
responsable i no ens po-
dem permetre seguir fent 
més empastres financers. 
Com tampoc podem con-
sentir que des de cap re-
gidoria es perda ni un sol 
euro d’ajudes per als nos-
tres veïns i veïnes. 

Al setembre ens hem 
vist obligats a denunciar la 
pèrdua de 50.000 euros en 
subvencions de la Conselle-
ria d’Igualtat que haurien 
d’estar a l’àrea de Serveis 
Socials. Ajudes històriques 
que anaven destinades a la 
contractació de personal 
per a desembossar els cen-
tenars de casos de depen-
dència que s’acumulen i 
que el regidor de l’àrea ha 
deixat perdre.

A banda d’això, també 
hem demanat un millor fi-
nançament perquè des de 
la Conselleria de Sanitat es 

puga implantar la Fecun-
dació In Vitro a les Comar-
ques del Nord i del Sud i 
especialment a l’Hospital 
de la Plana, facilitant que 
moltes parelles puguen 
complir el seu somni: for-
mar una família.

També volem que Vila-
real camine en la senda 
de l’ecologia i que comen-
ce a eliminar els plàstics 
d’un sol ús. Hem de deixar 
un món més net a les ge-
neracions futures. A més, 
l’Escola Oficial d’Idiomes 
de la Plana Baixa estarà per 
segon any a l’IES Francesc 
Tàrrega. Fa més d’un any 
que l’alcalde té sobre la 
taula el conveni pel qual 
podria cedir la Biblioteca 
Universitària del Coneixe-
ment a la Conselleria, però 
sembla que no li abelleix. 

Agrade o no a Benlloch i 
els seus, anem a seguir fent 
una oposició responsable, 
amb propostes i també 
amb crítiques quan calga 
perquè aquesta ciutat no 
es quede estancada.

Responsabilitat per 
l’estimada Vila-real

Compromís

Este es el eslogan que con 
mucho acierto utiliza 
nuestra Policía Local. Una 
plantilla que en quince 
años no ha variado en nú-
mero y si lo ha hecho es pa-
ra peor. Imagínense cómo 
era Vila-real hace más de 
una década y cómo es aho-
ra. Nada que ver. Ni el cre-
cimiento de la población 
ni el crecimiento de la lo-
calidad han ido parejos a 
la seguridad ciudadana. 
Tenemos un equipo en 
Primera, que ha jugado y 
jugará partidos en Euro-
pa, fiestas en los barrios, 
asociaciones muy activas, 
festivales y congresos o 
eventos deportivos, en-
tre otras cosas. Es decir, 
las necesidades de Vila-
real se han multiplicado 
y, por tanto, los efectivos 
también deberían haber 
crecido en consecuencia.

Pero ni el PP primero, 
ni los socialistas después 
,han cumplido. El cuerpo 
se encuentra bajo míni-
mos y a duras penas pue-

den llegar a cubrir todos 
los servicios. Solo su dili-
gencia, esfuerzo y profe-
sionalidad hace que los 
vecinos no noten este dé-
ficit en su día a día.

Así pues, hacen falta 
más oficiales y agentes 
para, por ejemplo, poder 
recuperar una de las prin-
cipales demandas de los 
vila-realenses: la Policía 
de Barrio.

Y es que cuidar al perso-
nal de la casa debería ser 
un punto prioritario para 
cualquier Gobierno; sin 
embargo, para nuestro bi-
partito ni siquiera está en 
la agenda. La Policía Local 
es uno de los colectivos 
más afectados pero no el 
único. La política de Re-
cursos Humanos es inexis-
tente por la falta de un do-
cumento tan básico como 
la Relación de Puestos de 
Trabajo que determina las 
condiciones laborales y sa-
lariales de los empleados 
públicos. En esto Vila-real 
tampoco avanza.

Otra forma de
hacer Policía

Ciutadans

VOX no está obligado a 
demostrar nada, menos 
aquello en lo que cree fir-
memente. Pero no está de 
más que aclaremos ciertas 
afirmaciones que se ponen 
en boca de VOX y que no 
son ciertas.

Las verdades, dichas sin 
rodeos, no gustan a mu-
cha gente. De ahí viene 
el interés de los partidos 
plegados, son todos me-
nos VOX, a la perspectiva 
de género impuesta por el 
pensamiento único mar-
xista, en afirmar que VOX 
«no defiende a la mujer», 
que «VOX está en contra de 
la mujer».

Nuestro partido está ci-
mentado en unos valores  
que reconocen a la mujer 
como parte fundamental 
de la familia y, por supues-
to, en igualdad de condicio-
nes que el hombre, incluso 
me atrevería a afirmar que 
con más ventajas y respeto 
hacia ellas que hacia los 
varones. Así nos han edu-
cado.

VOX está completamen-
te en contra de la violen-
cia machista, a nadie se le 
puede ocurrir pensar que 
esto no es así, a no ser que 
le muevan intereses políti-
cos para intentar despres-
tigiar a nuestro partido. 
Pretenden descalificarnos, 
simplemente, porque no 
compartimos el apellido 
‘de género’. La violencia no 
tiene género.

VOX quiere derogar la 
ley de violencia de género 
y toda norma que discrimi-
ne a un sexo de otro. En su 
lugar, promulgar una ley 
de violencia intrafamiliar 
que proteja por igual a an-
cianos, hombres, mujeres 
y niños.  ¿No es absurdo 
combatir solo la violencia 
contra las mujeres?

No creo que estas preten-
siones, plasmadas en nues-
tras “100 medidas para la 
España Viva”, supongan 
ningún desprecio a las mu-
jeres.

Pedimos menos mentiras 
sobre VOX y las mujeres.

¿Hay interés en decir 
lo que no decimos?

VOX

A l’any 2008 els sindicats 
de més de 100 països es 
van mobilitzar pel treba-
ll decent com a element 
essencial de les accions 
governamentals per cons-
truir una nova economia 
que donara prioritat a les 
persones.

El 7 d’octubre de 2019 
es celebra l’11è aniversari 
d’aquesta Jornada Mun-
dial pel treball decent.

L’expressió Treball De-
cent fa referència a les 
condicions que ha de re-
unir qualsevol treball per 
respectar la dignitat de la 
persona que el realitza. El 
concepte treball decent 
va ser usat l’any 1999 per 
l’OIT per a donar respos-
ta a la problemàtica del 
món del treball a causa 
de la globalització, per tal 
d’establir les condicions 
de qualsevol relació la-
boral perquè el treball es 
realitze de forma lliure, 
igualitària, segura i hu-
manament digna.

El setembre de 2015, du-

rant la cimera de l’ONU, 
Espanya junt amb altres 
països, es van compro-
metre a donar impuls a 
17 objectius, coneguts 
com Agenda 2030, sent 
l’objectiu número 8 «tre-
ball digne i creixement 
econòmic».

L’acció sindical i les po-
lítiques laborals són fona-
mentals en l’afirmació dels 
drets de les persones en el 
treball i és clau l’acció so-
cial dirigida a modificar la 
mentalitat de resignació i 
acceptació del treball pre-
cari com un mal menor 
davant la desocupació. 

Des d’Unides Podem, 
Confluència d’Esquerres 
per Vila-real, ens fem co-
partíceps del compromís 
adquirit per l’anterior cor-
poració municipal, que va 
ser aprovat per unanimitat 
i presentat per Compromís 
a instàncies de l’HOAC, 
i ens sentim moralment 
obligats a assumir els com-
promisos signats a l’article 
8 de l’Agenda 2030.

Jornada mundial pel 
treball decent

Unides Podem

Opinió Crònica de Vila-real
OCTUBRE DE 2019 21



Cultura

22 Crònica de Vila-real
OCTUBRE DE 2019Actualitat

L’església Arxiprestal recupera el 
so de l’orgue romàntic del 1931
El bisbe Casimiro López ha beneït l’instrument que es farà valer amb un cicle de concerts

Les veus del cor van acompanyar el so de l’instrument recuperat després de més de 5.600 hores de treball.

L ’ o r g u e  r o m à n t i c  d e 
l’església Arxisprestal ha 
tornat a sonar amb esplen-
dor després d’un delicat 

procés de restauració en el qual 
ha col·laborat l’Ajuntament de 
Vila-real, a més de la Diputació 
de Castelló i diferents particu-
lars, empreses i institucions de 
la localitat. El dissabte 21 de se-
tembre va tenir lloc la presen-
tació en societat i la benedicció 
del renovat instrument per part 
del bisbe de la diòcesi de Sogorb-
Castelló, Casimiro López Lloren-
te, després de la qual es va poder 
tornar a escoltar el so dels més de 
1.400 tubs que componen aquest 
element i que han sigut restau-
rats pel taller de l’orguener Car-
los M. Álvarez. 

Han estat necessàries més de 
5.600 hores de treball i s’han res-
taurat els elements originals con-
servats i s’ha renovat el sistema de 
transmissió entre la consola i el 
cos de l’orgue. En el sistema sonor 
de l’orgue, s’ha sotmés a restau-
ració la totalitat del joc de tubs i 
se n’han reconstruït 46 desapare-
guts. Segons explicava l’orguener 
al díptic «l’element més complex 
a recuperar ha estat el sistema 
de transmissió entre la consola 
i el cos de l’orgue» i les millores 
permetran a l’organista tocar 
l’instrument sense necessitat de 
tenir al costat un ajudant.

A més, el joc de tubs restaurats 
ha sigut tornat al seu estil origi-
nal, recuperant l’harmonització 
i sonoritat romàntica d’un ins-
trument que, juntament amb 
l’orgue barroc, formen un con-
junt d’instruments de tubs únics 
en tot el territori valencià. Com 
a últim i important element en 
la intervenció s’ha renovat tot el 

sistema de seguretat, adequant-
lo a les normatives vigents a la 
Unió Europea.

En la recuperació d’aquesta 
magnífica peça, que data de 
1931 i que està situada al cor de 
l’entrada principal al temple, 
han col·laborat particulars, em-
preses i institucions, entre elles 
l’Ajuntament que ha realitzat 
una aportació de 32.000 euros. 

CICLE DE CONCERTS
Després de la benedicció i inau-
guració, la Fundació Caixa Rural 
patrocina un cicle de concerts 
que continuarà el 2 de novem-
bre a les 20.00 hores amb Juan 
de la Rubia, organista titular 
de la basílica de la Sagrada Fa-

mília de Barcelona nascut a la 
Vall d’Uixó. Inclourà en el seu 
programa algunes de les obres 
interpretades durant la inaugu-
ració oficial de l’orgue el 1931.
De la Rubia fou l’encarregat de 
fer sonar l’instrument en la seua 
reestrena.

El dia 9 de novembre el con-
certista serà Pedro Alberto Sán-
chez, organista del monestir de 
l’Escorial i director de la Setma-
na Internacional d’Orgue de Ma-
drid a l’església de San Manuel i 
San Benito. 

L’últim dels concerts serà in-
terpretat el 15 de novembre per 
l’organista titular de la Reial Es-
glésia de Sant Ginés de Madrid, 
Felipe López.

Molts fidels van acudir a l’església Arxiprestal per a participar en l’acte.

El Real Jazz presenta 
10 propostes del millor     
jazz amb sabor valencià

El Festival Real Jazz ha portat, 
per quart any consecutiu, la mi-
llor música de jazz del moment 
a Vila-real. Des de la primera 
sessió, amb l’actuació de Che-
ma Peñalver, fins a la cloenda, 
amb Roxane Arnal, una desena 
d’intèrprets, bandes i jam ses-
sions han convertit el Casino 
de la Fundació Caixa Rural en 
un club de jazz de primer nivell 
durant quatre dies.

El director artístic del festi-
val, Vicent Colonques, destaque 
com a fet diferencial l’aposta 
per un jazz amb «denominació 

d’origen», ja que «estem en el 
millor moment del jazz valen-
cià» i per això la gran majoria 
de músics que formen part de 
l’elenc del festival són valen-
cians o músics internacionals 
molt vinculats a la Comunitat.

JPMB Trio, Ales Cesarini & 
Payoh Soul Rebel, Viktorija 
Pilatovic, Albert Sanz Trio o 
la Jove Big Band Sedajazz van 
passar pel festival amb formes 
molt variades d’entendre i in-
terpretar aquest estil musical. 
Des dels sons més purs a altres 
apropats al reggae.

Diferents formacions musicals van passar pel Casino de Caixa Rural.

El Jurat del Certamen va estar acompanyat per la regidora de Cultura.

Visita a l’exposició de 
Tàrrega a Casa de Polo

Els membres del Jurat del 53é 
Certamen Internacional de Gui-
tarra Francesc Tàrrega de Beni-
càssim han visitat el Museu de la 
Ciutat Casa de Polo, on han co-
negut més detalls sobre la figura 
i la vida del cèlebre compositor 
vila-realenc a través de la mostra 
permanent que s’exhibeix sobre 
el guitarrista. Rosario Royo, regi-
dora de Cultura, va acompa-nyar 
el Jurat durant la trobada.

El certamen va tenir lloc del 2 
al 6 de setembre a Benicàssim i 
el guanyador del concurs va ser 
l’italià Domenico Mottola que 

també va ser el més valorat pel 
públic assistent a la final i es 
va alçar amb el premi a la mi-
llor interpretació de l’obra de 
Francesc Tàrrega.

A Vila-real també es ret ho-
menatge a l’il·lustre guitarrista 
amb tot un mes d’activitats, es-
pecialment la Setmana Tàrrega 
que ja ha assolit sis edicions, 
que apropa la figura del músic 
als estudiants i porta artistes de 
renom internacional a la ciutat 
per a interpretar les composi-
cions de Tàrrega en diferents 
actuacions i espais.
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Agenda

la junta de festes obri el 
termini per a optar a ser 
reina i dames de la ciutat

Les joves interessades a ser rei-
na o dama de les festes del 2020 
tenen fins al 31 d’octubre per a 
presentar la sol·licitud. El full 
d’inscripció està al web munici-
pal i en suport físic a la Casa de la 
Festa, a la plaça de Mossén Balles-
ter. Per a més informació es pot 
escriure a juntadefestes@gmail.
com o telefonar al 681 387 005.

U

el comerç ix a la plaça major 
per a oferir productes amb 
descomptes el dia de l’estoc

La Unió de Comerç Vila-real 
(UCOVI) organitza, el diumenge 6 
d’octubre, el Dia de l’Estoc. Durant 
tota la jornada, més d’una vintena 
de comerços de diferents sectors 
trauran a la plaça Major productes 
amb descomptes per a donar pas a 
la nova temporada. La cita estava 
inicialment prevista el 15 de se-
tembre però es va ajornar.

U

la coral sant jaume i june 
actuen a l’auditori municipal 
a benefici de l’aecc local

L’11d’octubre, a les 22.30 h, 
l’Auditori Municipal serà escenari 
d’un concert de la Coral Sant Jau-
me, en col·laboració amb June, a 
benefici de l’Associació Espanyola 
contra el Càncer (AECC). L’entrada 
donatiu serà de 8 euros i la gala 
servirà per a presentar la samarre-
ta de la VII Marxa contra el càncer 
organitzada per l’Assemblea local.

U

mesquellet exposa i premia 
les millors imatges de la 
cura i l’alletament infantil

L’Associació Mesquellet lliura-
rà el 19 d’octubre, a la Casa dels 
Mundina, els premis del tercer 
concurs fotogràfic de lactància i 
s’inaugurarà l’exposició amb les 
imatges rebudes en què les mares 
estiguen alletant els seus nadons. 
També hi ha una categoria Pater-
nitat per a instantànies dels pares 
mentre cuiden els nadons.

U

la puríssima organitza el seu 
seté 5k solidari, la primera 
d’aquestes proves a la tardor

El 26 d’octubre tindrà lloc la 
primera prova 5k del circuit de 
carreres populars corresponent 
a la tardor. La convocatòria, de 
carácter solidari, és a càrrec de 
l’Associació de Filles de Maria 
Immaculada, la Puríssima. En-
guany l’entitat triada ha estat 
l’Associació Lyme Crónico. Serà 
la setena edició de la cursa.

U

 telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 000
PROP
C/ Josep Ramon Batalla, 38 . .  Tel. 964 547 170
CADASTRE MUNICIPAL
Pl. Major s/n  . . . . . . . . . . Tel. 964 547 001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
C/ de Joanot Martorell, 62  . . Tel. 964 529 356
POLICIA LOCAL
C/ Josep Ramon Batalla, 62 . .  Tel. 964 547 010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
C/ Josep Ramon Batalla, 6. . . Tel. 964 547 060
POLICIA NACIONAL
C/ Comunió, 1 . . . . . . . . . Tel. 964 522 100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA
I MEDI AMBIENT
C/ Ponent Baix, 65 . . . . . . . Tel. 964 547 250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Av. del Mediterrani, 1 . . . . . Tel. 901 223 344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Pl. Major s/n planta baixa. . .  Tel. 964 547 000
AUDITORI MUNICIPAL
Av. Murà  . . . . . . . . . . . . Tel. 964 547 200
CÁRITAS
C/ Calvari, 199 planta baixa .  Tel. 964 535 343
CEAM VILA-REAL
C/ Gamboa 29  . . . . . . . . .  Tel. 964 526 897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí de l’Ermita s/n. . . . . . Tel. 964 520 073
CORREUS
Carretera d’Onda s/n  . . . . . Tel. 964 530 614

 adreces d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Av. de Pius XII, 43: Tel. 964 547 232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
C/ Martí l’Humà, 24: Tel. 964 547 233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Av. de la Murà, 14: Tel. 964 547 220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
C/ de Solades, 25: Tel. 964 547 230
CASA DE L’OLI:
Pl. de Mossén Ballester, 1: Tel. 964 547 222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Av. de la 
Murà, 1: Tel. 964 547 200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
C/ de Joan Fuster, 33: Tel. 964 547 222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermita de la Mare de Déu:  Tel. 964 547 222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Pl. Major, s/n: Tel. 964 547 000
AMICS: C/ de Betxí, 49: Tel. 964 547 138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Pl. de Colom, s/n: Tel. 964 520 838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
C/ del Monestir de Poblet, 24: Tels. 964 506 661 / 964 533 681
CASA DE LA DONA: C/ de Santa Sofia, 2: Tel. 964 547 160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
C/ del Monestir de Poblet, 15. Despatx 39: Tel. 964 054 522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: C/ del Molí, 4-A: Tel. 964 547 140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: C/ de la Soledat, 27: Tel. 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: C/ del Mestre Goterris, 11: Tel. 964 521 995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS. Camí de Betxí, 26: Tel. 010 / 954 547 100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
C/ de València, 31-A: Tel. 964 521 341
FACSA: C/ de Carles Sarthou, 10: Tel. 964 527 680
ESCOLA TALLER: Av. d’Europa, 34: Tel. 964 500 153

 trens
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6.55, 7.05, 7.33 (CIVIs), 
7.50, 8.03 (CIVIs), 8.20, 8.33. (CIVIs), 8.57, 9.20, 
9.46, 10.20, 10.47, 11.20, 11.47, 12.20, 12.47, 
13.20, 13.47, 14.20, 14.47, 15.03 (CIVIs), 15.30, 
15.47, 16.04 (CIVIs), 16.30, 16.47, 17.20, 17.47, 
18.20, 18.47, 19.03 (CIVIs), 19.35, 19.46, 20.03 
(CIVIs), 20.30, 20.47, 21.20, 21.46, 22.20, 22.47, 
23.30. Cap de setmana a les 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.20, 14.20, 15.30, 16.30, 17.20, 
18.20, 19.35, 20.30, 21.20, 22.20, 23.30 hores.

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5.55, 6.15, 6.45 (CIVIs), 
7.02, 7.17 (CIVIs), 7.35, 7.47 (CIVIs), 8.05, 8.20, 
8.55, 9.20, 9.50, 10.20, 10.50, 11.20, 12.00, 12.20, 
12.50, 13.25, 13.50 (CIVIs), 14.15, 14.30, 15.05 
(CIVIs), 15.20, 15.35, 15.50, 16.20, 16.50, 17.20, 
18.00, 18.20 (CIVIs), 18.25, 18.50, 19.15 (CIVIs), 
19.20, 19.50, 20.20, 20.50, 21.20, 21.50, 22.30. 
Cap de setmana a les 7.35, 8.20, 9.20, 10.20, 
11.20, 12.20, 13.25, 14.30, 15.35, 16.20, 17.20, 
18.25, 19.20, 20.20, 21.20, 22.30 hores.

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6.02, 6.21, 6.50 (CIVIs), 
7.09, 7.22 (CIVIs), 7.41, 7.54, 8.10 (CIVIs), 8.26, 
9.02, 9.26, 9.56, 10.26, 10.56, 11.26, 12.07, 12.26, 
12.56, 13.31, 13.56, 14.20 (CIVIs), 14.36, 15.11, 
15.25 (CIVIs), 15.41, 15.56, 16.26, 16.56, 17.26, 
18.07, 18.25 (CIVIs), 18.31, 18.56, 19.20 (CIVIs), 
19.26, 19.57, 20.26, 20.56, 21.26, 21.56, 22.36. 
Cap de setmana a les 7.41, 8.26, 9.26, 10.26, 
11.26, 12.26, 13.31, 14.36, 15.41, 16.26, 17.26, 
18.31, 19.26, 20.26, 21.26, 22.36 hores.




